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ORY WŁADZ UCZELNI
Otwarte spotkanie z Kandydatem na Rektora

13 kwietnia o godzinie 15.00 w Auli Głównej Politechniki Śląskiej odbyło się otwarte spotkanie 
z Kandydatem na Rektora Politechniki Śląskiej na kadencję 2005-2008, prof. dr hab. inż. 
Wojciechem Zielińskim, obecnym Rektorem Uczelni. Program spotkania przewidywał wystąpienie 
Kandydata oraz pytania i dyskusję, dotyczącą programu wyborczego.
Wszystkich przybyłych na spotkanie powitał prof. dr hab. inż. Jan Nadziakiewicz, przewodni
czący Uczelnianej Komisji Wyborczej. Prof. Nadziakiewicz przypomniał, że zgodę na kandydo
wanie wyraził jedynie prof. dr hab. inż. Wojciech Zieliński, po czym oddał głos JM Rektorowi, 
który przedstawił swój program wyborczy. Prezentacja Kandydata została wydrukowana w wy
daniu nadzwyczajnym „Z Życia Politechniki Śląskiej”, które otrzymali wszyscy uczestnicy spo
tkania.
JM Rektor w swoim przemówieniu nawiązał do 60-letniej tradycji uczelni. Przypomniał, że 
Politechnika Śląska należy do najstarszych i największych uczelni technicznych w Polsce. 
Wypromowała 110 tys. inżynierów -  najwięcej w skali kraju, 3,5 tysiąca tytułów doktorskich, 
550 habilitacji. Obecnie na uczelni studiuje 32 tys. studentów. Absolwenci Politechniki nierzad
ko zajmują stanowiska kierownicze, dyrektorskie oraz wysokie pozycje 
w korporacjach przemysłowych. Rektor podkreślił wysoki poziom nauczania w Politechnice,
0 czym świadczą także wysokie lokaty, jakie Politechnika zajmuje w rankingach polskich uczel
ni wyższych.
Rektor wyraził potrzebę modernizacji programów nauczania, kształcenia interdyscyplinarnego 
oraz dopasowania ilości studentów do kadry naukowej uczelni. Zdaniem Rektora zwiększenie 
liczby pracowników samodzielnych umożliwiłoby kontynuację naukowych tradycji uczelni. 
Rektor zaproponował zwiększenie uposażenia pracowników na stanowisku profesora. Obecny 
nadmiar obowiązków dydaktycznych pracowników, wynikający z dodatkowych zajęć, obniża po
ziom nauki.
Bardzo ważna dla Politechniki jest współpraca z przemysłem. Dotychczasowe efekty tej współ
pracy to chociażby powstanie takich ośrodków, jak Śląskie Centrum Zaawansowanych Techno
logii i Technopark.
Obecnie ogromne znaczenie ma kształcenie inżynierów nie tylko na kadrę dla polskich zakła
dów przemysłowych, ale i dla firm zagranicznych, dlatego zdaniem Rektora duży nacisk powin
no się kłaść na nauczanie języków obcych -  obecnie tylko 10% studentów zna dobrze języki 
obce i to właśnie na nich jest największe zapotrzebowanie w przemyśle.
Ważna jest też współpraca uczelni z zagranicą oraz możliwość studiowania w języku angielskim, 
co jest już możliwe na Wydziałach: Chemicznym, Budownictwa oraz Automatyki, Informatyki
1 Robotyki.
Dla młodych naukowców duże znaczenie ma konkurs „Mój pomysł na biznes”, który pozwala 
rozwinąć innowacyjne myślenie.
Rektor zapowiedział również zmiany uregulowań prawnych Politechniki Śląskiej, które umożli
wiłyby stworzenie dalekosiężnych perspektyw rozwoju uczelni.
Zakończenie budowy kampusu w Zabrzu, remont Kino-Teatru X, generalny remont Domu Stu
denckiego „Babilon” w Katowicach, modernizacja Stadionu XX-lecia w Gliwicach to tylko nie
które z zadań przyszłej kadencji, wymienione przez Rektora.
Rektor wspomniał o prawie zakończonej inwestycji budowy Centrum Edukacyjno-Kongresowe- 
go, która umożliwi organizowanie dużych kongresów i konferencji.
Po wystąpieniu Rektora odbyła się ożywiona dyskusja. Poruszano między innymi problemy 
lokalowe wydziałów, relacje Uczelni i Urzędu Miejskiego w Gliwicach, sprawy kadrowe 
i finansowe Politechniki.
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Wybory Rektora Politechniki Śląskiej na kadencję 2005-2008 odbyły się 20 kwietnia 2005 
o godzinie 15.00 w auli głównej Politechniki Śląskiej.
Posiedzenie wyborcze Uczelnianego Kolegium Elektorów rozpoczął Przewodniczący Uczelnia
nej Komisji Wyborczej prof. dr hab. inż. Jan Nadziakiewicz. Profesor podkreślił wagę i znacze
nie wyborów dla Uczelni. Powitał p rof dr hab. inż. Wojciecha Zielińskiego, obecnego Rektora 
a zarazem Kandydata na Rektora Politechniki Śląskiej na kadencję 2005-2008.
Następnie Prof. dr hab. inż. Jan Nadziakiewicz stwierdził prawomocność posiedzenia i przed
stawił program spotkania wyborczego.
W dalszej kolejności UKE na wniosek Przewodniczącego UKW wybrało przewodniczącego, 
wiceprzewodniczącego, sekretarza oraz członków komisji skrutacyjnej. Przewodniczącym posie
dzenia został dr hab. inż. Marian Kolarczyk p ro f nzw. w Pol. Śl. (RG), prof. dr hab. inż. 
Joachim Kozioł (RIE) oraz dr inż. Maria Kukuła (RM) zostali wiceprzewodniczącymi, zaś 
dr inż. Mirosław Bonek (RMT) został sekretarzem posiedzenia.
W skład komisji skrutacyjnej weszli elektorzy: spośród nauczycieli akademickich zatrudnionych 
na stanowiskach profesorów oraz innych nauczycieli akademickich posiadających stopień na
ukowy doktora habilitowanego -  prof. dr hab. inż. Stanisław Kozielski (RAu), który został prze
wodniczącym komisji skrutacyjnej, z grupy pozostałych nauczycieli akademickich -  dr inż. 
Bogusław Sąsiadek (RCh) i mgr Barbara Zioło (RJM1), z grupy pracowników niebędących na
uczycielami akademickimi -  mgr inż. Kazimierz Banasik, z grupy studentów -  Magdalena Choj
nacka (RCh).
Statystyka wyborcza przedstawiała się następująco: liczba uprawnionych do głosowania - 166, 
liczba oddanych głosów ważnych - 159, liczba oddanych głosów nieważnych - 2.
Kandydat uzyskał następujące ilości głosów: „tak” 136, „nie” 10 i 11 „wstrzymuję się”. 
Rektorem Politechniki Śląskiej na kadencję 2005-2008 wybrany został prof. dr hab. inż. 
Wojciech Zieliński.
Przewodniczący UKW pogratulował Rektorowi-elektowi wyniku wyboru.
Na zakończenie posiedzenia wyborczego Rektor w swoim przemówieniu podziękował elekto
rom za wybór, wyraził nadzieję owocnej współpracy oraz przedstawił swoich kandydatów na 
Prorektorów.

Wybory Prorektorów

27 kwietnia 2005 odbyło się kolejne posiedzenie Uczelnianego Kolegium Elektorów. Celem spo
tkania był tym razem wybór Prorektorów Politechniki Śląskiej na kadencję 2005-2008.
Na wniosek prof. dr hab. inż. Jana Nadziakiewicza, Przewodniczącego UKW wybrano przewod
niczącego zebrania -  prof. dr hab. inż. Stanisława Kozielskiego (RAu), wiceprzewodniczących 
-  prof. dr hab. inż. Jolantę Bohdziewicz (RIE) i prof. dr hab. inż. Krystiana Probierza (RG), 
sekretarza -  dr inż. Mirosława Bonka (RMT) oraz komisję skrutacyjną, której przewodniczył 
prof. dr hab. inż. Zbigniew Popiołek (RIE).

Zdecydowaną większością głosów wybrano na stanowiska Prorektorów: 
prof. dr hab. inż. Wojciecha Cholewę - na stanowisko Prorektora ds. Organizacji i Rozwoju; 
oddano 149 ważnych głosów (tak - 126, nie - 20, wstrzymujących się - 3), 
prof. dr hab. inż. Mariana Dolipskiego - na stanowisko Prorektora ds. Nauki i Współpracy 
z Przemysłem; oddanol48 ważnych głosów (tak - 121, nie - 22, wstrzymujących się - 5), 

prof. dr hab. inż. Ryszarda Wilka - na stanowisko Prorektora ds. Dydaktyki; oddano 148 waż
nych głosów (tak - 116, nie - 28, wstrzymujących się - 4).
Po ogłoszeniu wyników prof. dr hab. inż. Jan Nadziakiewicz, Przewodniczący UKW złożył gra
tulacje Prorektorom-elektom.
Rektor-elekt podziękował za poparcie zgłoszonych przez siebie Kandydatów i wyraził nadzieję 
owocnej współpracy.

4 J. Kabut
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Uzupełnienie do relacji z XXIXposiedzenia Se
natu w dniu 21.03.2005 r.

■ Prezentując porządek posiedzenia JM Rek
tor W. ZIELIŃSKI zaproponował uzupełnienie 
go o podjęcie uchwały w sprawie tablicy pa
miątkowej poświęconej pamięci profesorów: 
Adolfa Joszta, Eugeniusza Zaczyńskiego oraz 
Eliasza Zielskiego. Porządek z autopoprawka
mi przyjęto jednomyślnie.

■ Na przewodniczącą obrad punktu „Spra
wozdanie z działalności Uczelni i ocena dzia
łalności Rektora za 2004 rok” wybrano Panią 
Dziekan prof. Ninę JUZWĘ, która dziękując za 
zaufanie otworzyła obrady i udzieliła głosu 
Rektorowi W. Zielińskiemu.
JM Rektor W. ZIELIŃSKI, omawiając obszer
ne materiały obrazujące działalność Uczelni w 
2004 roku zwrócił uwagę na kilka istotnych 
elementów.

Odnosząc się do ogólnej charakterystyki Uczel
ni zwrócił uwagę na zmniejszającą się liczbę 
pracowników niebędących nauczycielami aka
demickimi, a zwiększającą się liczbę nauczy
cieli akademickich. Jest to wynik zamierzo
nych działań Władz Uczelni. W grupie 317 sa
modzielnych pracowników -  140 posiada tytuł 
profesora, a 168 doktora habilitowanego. Cie
szy również wzrost liczby zaocznych studiów 
doktoranckich. Zahamowano wzrost liczby stu
dentów studiów dziennych, wskazany byłby 
jednak wzrost liczby uczestników studiów po
dyplomowych.
Korzystne byłoby, aby więcej wydziałów miało 
I kategorię, ale to jest zależne od wyników pra
cy samych wydziałów. W zakresie dydaktyki 
korzystne jest zahamowanie przyjęć na I rok 
studiów, uruchamianie nowych kierunków stu
diów; przygotowywane jest uruchomienie no
wego, międzywydziałowego kierunku studiów 
„biotechnologia” oraz „budownictwo” w języ
ku angielskim. Coraz więcej kierunków stu
diów przechodzi na system dwustopniowy -  
zgodnie z zaleceniem „karty bolońskiej”. Po
winno to stać się powszechne.
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nie było dotychczas oceny negatywnej. Ostat
nio KAUT pozytywnie oceniła „fizykę tech
niczną”.
Osobną sprawą jest pomoc materialna dla stu
dentów. W zakresie stypendiów socjalnych od
notowano pewne zawirowania. Zrobiono jed
nak wszystko, aby zatrzymać studentów w aka
demikach i stołówkach. Cieszy również wzrost 
liczby stypendiów naukowych.
W ostatnim czasie zaznaczył się wyraźny 
wzrost aktywności studentów. Wzrosła liczba 
kół naukowych (do 69), powstał teatr „RE
MONT”, który zaprasza na kolejną premierę. 
Bardzo ważne jest, aby rozwijało się życie stu
denckie -  zarówno kulturalne, jak i sportowe. 
Działalność naukowa jest finansowana głów
nie poprzez granty KBN. Budzi niepokój niskie 
finansowanie (na poziomie 10%) z działalno
ści NB i usługowej. Cieszy również dotowa
nie z KBN inwestycji.
Rozwijają się kontakty z zagranicą poprzez 
programy SOCRATES, LEONARDO da 
VINCI, TEMPUS CEEPUS. W ramach tych 
programów w 2004 roku wyjechało około 1300 
osób. Dobrze byłoby, aby wymiana międzyna
rodowa była bardziej zrównoważona. Organi
zowane międzynarodowe konferencje naukowe 
z pewnością przyciągną na Uczelnię większą 
liczbę osób.
Łączny budżet Uczelni wyniósł ponad 305 min 
zł. Ważne jest, że w wyniku narzucenia dys
cypliny finansowej Uczelnia zbilansowała się, 
a nawet pojawił się niewielki zysk. Było to 
możliwe dzięki ogromnemu wysiłkowi zarów
no wydziałów, z których 8 zbilansowało się, 
a 4 zmniejszyły swoje zadłużenie, jak również 
Administracji Centralnej. Daje to lepszą per
spektywę na 2005 rok. W roku ubiegłym zo
stał wdrożony III etap podwyżek, na które 
Uczelnia otrzymała dodatkowo około 8,5 min 
zł. Przystępujemy do realizacji 3% podwyżki 
-  od stycznia, z wypłatą w kwietniu.
Kończąc swoje wystąpienie Rektor W. ZIE
LIŃSKI wyraził optymizm co do przyszłości 
Uczelni. Podziękował również władzom wy
działów i wszystkich jednostek organizacyj
nych za pozytywną współpracę, która przynio
sła dobre efekty.
Opinię Senackiej Komisji ds. Budżetu i Finan
sów przedstawił przewodniczący Komisji, Pro
rektor W. CHOLEWA. W konkluzji obszernej 
opinii czytamy:
„Analizując przedstawione materiały oraz 
uwzględniając uwagi jakie zgłoszono na posie
dzeniach Senackiej Komisji ds. Budżetu i Fi

nansów w dniach 21.02.2005 r. i 7.03.2005 r. 
można sformułować następujące wnioski:
1. Komisja nie dostrzega błędnych decyzji 
w zakresie gospodarowania finansami Uczel
ni.
2. Podkreślić należy rozwagę kierownictwa 
Uczelni, Wydziałów, Jednostek oraz służb eko
nomiczno-finansowych w gospodarowaniu fi
nansami.
3. Duża samodzielność i odpowiedzialność za 
realizację planów finansowych wydziałów 
i pozostałych jednostek wyzwoliła inicjatywę 
w zdobywaniu środków i dużą determinację 
w minimalizacji wydatków.
4. W roku 2004 uzyskano znaczne przychody 
własne (37.032.882 zł), które stanowią 13,98% 
przychodów ogółem całej Uczelni.
5. Na uzyskany wynik miało wpływ wykorzy
stanie znacznej części środków z badań nauko
wych na dofinansowanie wynagrodzeń osobo
wych. Działanie takie Komisja po raz kolejny 
uznaje za niewłaściwe, lecz w obecnej sytuacji 
nie widzi możliwości zmiany tego stanu.
6. Komisja wnioskuje o utrzymanie obowiązu
jących zasad podziału środków finansowych na 
działalność dydaktyczną (Sm|d|) bez zmian 
w roku 2005.
Komisja, w oparciu o przedłożone materiały 
(»Analiza wykonania planu finansowego 
Uczelni za I-XII.2004 r.« i »Sprawozdanie 
z wykonania planu rzeczowo-finansowego Po
litechniki Śląskiej za 2004 r.«) oraz w wyniku 
przeprowadzonej dyskusji, proponuje Senato
wi przyjęcie przedłożonego sprawozdania 
z wykonania planu finansowego Politechniki 
Śląskiej za 2004 rok.”
W tajnym głosowaniu Senat jednomyślnie -  45 
głosami -  zatwierdził Sprawozdanie Rektora za 
rok 2004 z działalności Politechniki Śląskiej. 
W kolejnym tajnym Głosowaniu Senat 43 gło
sami, przy dwóch wstrzymujących się, pozy
tywnie ocenił działalność Rektora w roku 
2004.

■  Rozpoczynając punkt poświęcony zaopinio
waniu wniosku Politechniki Częstochow
skiej dot. nadania tytułu i godności dokto
ra h.c. profesorowi Valentinowi Danchenko
z Narodowej Metalurgicznej Akademii Ukra
iny Rektor W. ZIELIŃSKI oddał głos wyzna
czonemu na poprzedni posiedzeniu Senatu re
cenzentowi wniosku, prof. Markowi Hetmań- 
czykowi.
Prof. M. HETMAŃCZYK przedstawił swoją 
opinię, w której czytamy m.in.:
„Profesor Valentin Danchenko, lat 68, jest 
pracownikiem Narodowej Metalurgicznej Aka



demii Ukrainy (NMAU) w Dniepropietrowsku, 
gdzie pełni obowiązki kierownika Katedry 
Przeróbki Metali. [...] Jego zainteresowania 
naukowe związane są przede wszystkim z teo
rią procesów przeróbki plastycznej metali, 
zwłaszcza materiałów trudnoodkształcalnych. 
Profesor V.N. Danchenko rozwinął teorię wal
cowania ciągłego rur, opracował modele ma
tematyczne procesu walcowania rur z uwzględ
nieniem zmian Teologicznych materiałów i wa
runków tarcia. Opracował nowe metody obli
czeniowe i optymalizacyjne dla wyznaczenia 
wartości odkształceń podczas walcowania cią
głego rur o bardzo dużej dokładności kształtu 
i wymiarów. [...]
Na podkreślenie zasługuje wykorzystanie przez 
Profesora V.N. Danchenko wiedzy teoretycz
nej do rozwiązywania zagadnień inżynierskich. 
Pod jego kierunkiem opracowano nowe kon
strukcje wy sokowy daj nych walcarek do pro
dukcji rur na zimno oraz rur i blach cienko
ściennych. Licencje na patenty w dziedzinie 
technologii i urządzeń walcowniczych, których 
Profesor V.N. Danchenko jest współautorem, 
sprzedano m.in. do Francji, Niemiec, Rosji 
i Rumunii. W latach od 1987 do 1993 był kie
rownikiem dwóch centrów inżynierskich 
NMAU, w których wykonano szereg prac nad 
unowocześnieniem produkcji hutniczej przede 
wszystkim w walcowniach rur w hutach ukra
ińskich.
Profesor V.N. Danchenko jest kontynuatorem 
szkoły naukowej przeróbki plastycznej meta
li, stworzonej na Ukrainie przed 75 laty przez 
profesora A.P. Vinogradowa i A.P. Chehvaijo- 
wa. Pod jego opieką stopnie zawodowe i na
ukowe uzyskało 120 inżynierów metalurgów, 
25 doktorów, 11 doktorów habilitowanych. 
Profesor V.N. Danchenko jest członkiem Rady 
Kwalifikacyjnej, będącej odpowiednikie pol
skiej Komisji ds. Stopni i Tytułu Naukowego. 
W roku 2000 został wybrany na członka Pre
zydium Akademii Szkół Wyższych Ukrainy. 
Profesor V.N. Danchenko nawiązał i rozwinął 
współpracę naukową pomiędzy Narodową 
Metalurgiczną Akademią Ukrainy a Politech
niką Częstochowską, szczególnie w zakresie 
przeróbki plastycznej metali. Zrealizowano 
wspólne prace naukowo-badawcze, których 
wyniki opublikowano w czasopismach nauko
wych i materiałach konferencyjnych polskich 
i ukraińskich. Wydano dwie monografie „Tech
nologia i modelowanie procesów walcowania 
w wykrojach” (2002) -  uzyskała Nagrodę Mi
nistra Edukacji i Sportu w roku 2003 oraz 
„Modelowanie procesów kucia swobodnego”

(2004). Obie uczelnie organizują cykliczną 
konferencję naukową pt. „Przeróbka plastycz
na metali” oraz prowadzą wymianę studentów 
i staże młodych naukowców. [...]
Uważam, że wniosek Senatu Politechniki Czę
stochowskiej w sprawie nadania Profesorowi 
Valentinovi Nikolaevichovi Danchenko godno
ści doktora honoris causa tej uczelni zasługu
je na poparcie przez Senat Politechniki Ślą
skiej.”
W tajnym głosowaniu Senat jednomyślnie -  48 
głosami -  postanowił pozytywnie zaopiniować 
wniosek Politechniki Częstochowskiej.

■  Punkt poświęcony zaopiniowaniu wniosku 
Akademii Techniczno-Humanistycznej 
w Bielsku-Białej dot. nadania tytułu i god
ności doktora h.c. profesorowi Janowi Kry
sińskiemu otworzył Rektor W. ZIELIŃSKI, 
przypominając, że Senat na poprzednim posie
dzeniu powierzył obowiązki recenzenta prof. 
Tadeuszowi Chmielniakowi. Prof. M. BODZEK 
odczytał recenzję opracowaną przez prof. 
T. Chmielniaka. W recenzji tej czytamy m.in.: 
„Profesor Jan Krysiński urodził się w 1935 
roku w Warszawie. Studia podjął w 1952, 
a ukończył w 1957 na Wydziale Mechanicz
nym Politechniki Łódzkiej.
Pracę naukową rozpoczął w 1957 w macierzy
stej uczelni, gdzie w 1965 broni z wyróżnie
niem tez pracy doktorskiej: Praca turbiny ga
zowej w różnych warunkach (promotorem roz
prawy jest prof. dr W. Gundlach). Zagadnienia 
turbin gazowych małej mocy są przedmiotem 
jego pracy habilitacyjnej zatytułowanej: Meto
da obliczeń i badania eksperymentalne mikro- 
turbin powietrznych dośrodkowych z wirnikiem 
o łopatkach promieniowych, na podstawie któ
rej uzyskuje w 1975 roku stopień dr hab. Pięć 
lat później (1980) zostaje profesorem. Na sta
nowisku profesora zwyczajnego pracuje od 
1981 roku.
Od tego roku prowadzi bogatą działalność dy
daktyczną i naukową w różnych uniwersyte
tach zagranicznych. W latach 1981-86 pracuje 
jako profesor w Uniwersytecie Nauki i Tech
nologii w Oranie (Algieria), na przełomie lat 
97/98 przez 7 miesięcy przebywa jako visiting 
pofessor w Uniwerytecie Pierre et Marie Cu
rie w Paryżu. Prowadzi także wykłady i semi
naria na wielu innych uczelniach zagranicz
nych (Wolny Uniwersytet -  Bruksela, Uniwer
sytet Lavala -  Quebec, Politechnika Montre
alska -  Montreal, Ecole Nationale Superieure 
s ’Arts et Metiers -  Paryż, Uniwerytet Jean 
Moulin -  Lyon 3, Politechnika w Akwizgra
nie).
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prac naukowych. Ich tematyka dotyczyła głów
nie procesów konwersji energii w maszynach 
przepływowych, ogólnej ich teorii, nowych 
koncepcji badań maszyn przepływowych oraz 
energetyki geotermalnej. [...]
Syntezę swego dorobku w zakresie turbin ga
zowych, mikronapędów i łożyskowania zawarł 
między innymi w następujących opracowa
niach monograficznych i książkach: Turbiny 
gazowe małej mocy (opracowanie zespołowe, 
WNT, 1963), Turbiny gazowe i siłownie tur- 
bogazowe (IX rozdział Przewodnika inżyniera 
mechanika, WNT, 1969), Łożyska gazowe 
i napędy mikro turbinowe, WNT, 1981, Turbo- 
machines -  theorie generale, Of. des Publica- 
tions Universitaires, Algier, 1969, 1994). [...] 
W latach 1987-1990 był dziekanem Wydziału 
Mechanicznego Politechniki Łódzkiej, zaś 
w latach 1990-96 Rektorem tej Uczelni. Od 
2002 do chwili obecnej jest ponownie Rekto
rem Politechniki Łódzkiej. W czasie dwóch 
pierwszych kadencji w Politechnice Łódzkiej 
powołano trzy nowe Wydziały (Organizacji 
i Zarządzania, Inżynierii Procesowej i Ochro
ny Środowiska oraz Inżynierii Włókienniczej 
i Ochrony Środowiska. Ten ostatni został utwo
rzony w Filii Politechniki Łódzkiej w Bielsku- 
Białej).
Jego bogate kontakty z zagranicznymi uczel
niami i ośrodkami badawczymi zaowocowały 
utworzeniem w 1993 roku Centrum Kształce
nia Międzynarodowego -  International Facul- 
ty of Engineering. Dziś kształci się w ramach 
tego Centrum 600 studentów (5 specjalności, 
język wykładowy angielski) i 120 studentów 
(1 specjalność, język wykładowy francuski). 
Rocznie przyjmuje się 60-70 studentów z za
granicy.
W okresie tych dwóch pierwszych kadencji 
utworzono także w Politechnice Łódzkiej nowe 
Centrum Komputerowe, które stanowiło pod
stawę łódzkiej sieci informatycznej. Warto tak
że zwrócić uwagę na powstałe w 1996 roku 
Centrum Diagnostyki i Terapii Laserowej. Jest 
ono doskonałym przykładem integracji środo
wiska inżynierskiego i medycznego.
W tym okresie także udzielono Filii Politech
niki Łódzkiej w Bielsku-Białej daleko idącej 
autonomii, co zapoczątkowało proces jej usa
modzielnienia i wyodrębnienie ze struktur Po
litechniki Łódzkiej w 2001 roku. Fakt ten war
to zaakcentować w kontekście opiniowanego 
dziś przez Wysoki Senat wniosku. [...] 
Dorobek naukowy, dydaktyczny i organizacyj
ny prof. J. Krysińskiego oraz jego zaangażo

wanie w rozszerzenie i pogłębienie współpra
cy Politechniki Łódzkiej z uczelniami zagra
nicznymi były wielokrotnie nagradzane przez 
Ministerstwo Szkolnictwa Wyższego, Szkol
nictwa Wyższego i Techniki oraz Ministra Edu
kacji Narodowej. Wyrazem szczególnego uzna
nia dla jego aktywności i osiągnięć są dokto
raty honorowe nadane mu przez Strathcycle 
University Glasgow (1992), Państwowy Tech
niczny Uniwersytet w Petersburgu (2004) 
i Uniwersytet Jean Moulin Lyon 3 (2004). [...] 
Jestem głęboko przekonany, że podobnie jak 
dotąd prof. J. Krysiński będzie dalej niestru
dzenie pracował nad rozwojem reprezentowa
nych przez swoje środowisko dyscyplin nauko
wych oraz służył Politechnice Łódzkiej i całe
mu środowisku akademickiemu. Jego autory
tet naukowy, pracowitość oraz talent zjednywa
nia dla swych inicjatyw naukowych i organi
zacyjnych osób z różnych środowisk są główną 
przesłanką takiego przeświadczenia.
Biorąc pod uwagę to przekonanie oraz dotych
czasowe zasługi profesora Jana Krysińskiego 
dla nauki i szkolnictwa wyższego proponuję 
Wysokiemu Senatowi wyrażenie pełnego po
parcia dla wniosku o przyznanie mu godności 
doktora honoris causa Akademii Techniczno- 
Humanistycznej w Bielsku-Białej.”
W tajnym głosowaniu Senat 45 głosami, przy 
jednym wstrzymującym się, pozytywnie zaopi
niował wniosek ATH.

■ Otwierając punkt poświęcony zaopiniowa
niu wniosku Politechniki Częstochowskiej 
dot. nadania tytułu i godności doktora h.c. 
profesorowi Olgierdowi Zienkiewczowi Rek
tor W. ZIELIŃSKI oddał głos wyznaczonemu 
na poprzedni posiedzeniu Senatu recenzento
wi wniosku, prof. Eugeniuszowi Świtońskie- 
mu.
Prof. E. ŚWITOŃSKI przedstawił swoją opi
nię, w której czytamy m.in.:
„Profesor Olgierd Zienkiewicz urodził się 18 
maja 1921 roku w Caterham, w Anglii, jako 
syn Kazimierza Zienkiewicza i Edith V. Pen- 
ny. Dzieciństwo i wczesną młodość spędził 
w Katowicach, gdzie jego ojciec podjął pracę 
na stanowisku sędziego okręgowego. W Kato
wicach Profesor O.C. Zienkiewicz skończył 
szkołę podstawową i liceum. Po wybuchu dru
giej wojny światowej przeniósł się do Wielkiej 
Brytanii, gdzie ukończył z wyróżnieniem 
Imperial College w Londynie. Tam też uzyskał 
doktorat w 1945 roku. Działalność zawodową 
rozpoczął jako consulting engineer w latach 
1945-1949.
W latach 1949-1957 pracował jako wykładow
ca na Uniwersytecie w Edynburgu, a następ



nie w Stanach Zjednoczonych, gdzie zatrudnio
no go na stanowisku profesora w Northwestern 
University w Illinois. W roku 1961 otrzymał 
stanowisko profesora na Walijskim Uniwery- 
tecie w Swansea, pełniąc równocześnie funk
cję dziekana Wydziału Inżynierii Lądowej 
i dyrektora Instytutu Metod Numerycznych 
w Inżynierii.
Równolegle, w tym samym czasie, pełnił funk
cję kierownika Katedry Metod Numerycznych 
w Technice na Uniwersytecie w barcelonie 
i kierownika takiej samej katedry na Teksań
skim Uniwersytecie w Austin. Pracując na 
uniwersytecie w Stanach Zjednoczonych zapo
znał się z powstającą wówczas metodą elemen
tów skończonych, z którą w przyszłości miało 
zostać związane jego nazwisko. Wkrótce stał 
się jej aktywnym współtwórcą, jednym z jej 
pionierów i najbardziej twórczych propagato
rów.
Uchodzi za duchowego ojca metody, która zre
wolucjonizowała współczesne możliwości pre
cyzyjnej analizy najrozmaitszych problemów 
inżynierskich. Nie można wprost przecenić jej 
znaczenia dla inżynierii. [...]
Godzi się podkreślić, że w swoich pracach Pro
fesor Zienkiewicz zawsze zwracał uwagę na 
intuicję inżynierską, podstawy fizykalne roz
ważanego zagadnienia i interpretację wyników. 
Stąd też MES, która jest dziś ogólną metodą 
matematyczną, ma -  głównie dzięki niemu -  
wyraźnie inżynierski rodowód. [...]
Bardzo bogaty i znaczący w skali światowej 
jest dorobek naukowy prof. Olgierda Zienkie
wicza. Publikowany dorobek liczy ponad 500 
prac naukowych, opublikowanych zarówno 
w renomowanych czasopismach, jak i w recen
zowanych, o dużej wadze, materiałach konfe
rencyjnych. Jest autorem lub edytorem 25 ksią
żek. Szczególne, pionierskie znaczenie w lite
raturze światowej zajmuje monografia poświę
cona metodzie elementów skończonych, wyda
na w 1967 roku, w której po raz pierwszy 
przedstawiono pełną metodologię metody ele
mentów skończonych z zastosowaniami prak
tycznymi. Kolejne, rozszerzone wydania uka
zały się w roku 1971 i 2000. Polskie tłumacze
nie tej ważnej dla świata naukowego pozycji, 
wydane przez wydawnictwo Arkady, ukazało 
się w 1972 roku. Ostatnia, trzytomowa mono
grafia zawierająca blisko 1500 stron, wydana 
wspólnie z prof. R. Taylorem w roku 2000, sta
nowi kompendium wiedzy na temat MES, nie
zbędnej nauce u progu 21 wieku. [...] 
Niezwykle bogata działalność naukowa, inży
nierska, popularyzatorska i społeczna znalazła

uznanie wielu światowych instytucji nauko
wych. Jest bowiem Profesor członkiem presti
żowego Królewskiego Towarzystwa Naukowe
go („Royal Society” oraz „Royal Society En- 
gineering”), członkiem United States National 
Academy of Engineering oraz członkiem za
granicznym Polskiej Akademii Nauk (1983). 
Jego wyjątkowa pozycja w świecie naukowym 
spowodowała, że obdarzono go w dowód uzna
nia wieloma zaszczytami -  wśród nich warto 
wymienić liczne doktoraty honorowe uczelni 
z całego świata (m.in. w Lizbonie, Brukseli, 
Trondheim, Goeteborgu, Warszawie, Krako
wie, Gliwicach). Profesor posiada liczne zagra
niczne odznaczenia honorowe. Otrzymał z rąk 
Jej Królewskiej Mości order Komandora Im
perium Brytyjskiego za szczególne zasługi dla 
przemysłu związane z rozwijaniem metody ele
mentów skończonych, zaś Niemiecka Akade
mia Nauk nadała mu Medal Karla Friedricha 
Gaussa.
Szerokie spektrum zainteresowań naukowych 
Profesora połączone z talentem badawczym 
oraz szczególną otwartością i umiejętnością 
pozyskiwania przyjaciół oraz współpracowni
ków pozwala widzieć w nim nie tylko człowie
ka o niezwykle szerokich horyzontach myślo
wych, ale i osobę życzliwą innym, chętną do 
współpracy i niesienia pomocy. [...]
Biorąc pod uwagę zasługi Profesora Olgierda 
Zienkiewicza dla nauki światowej, a w szcze
gólności dla środowiska naukowego w Polsce, 
proponuję Senatowi Politechniki Śląskiej wy
rażenie pełnego poparcia dla przyznania mu 
przez Politechnikę Częstochowską godności 
doktora honoris causa.”
W tajnym głosowaniu Senat 47 głosami, przy 
jednym wstrzymującym się, pozytywnie zaopi
niował wniosek Politechniki Częstochowskiej.

■Prorektor M. DOLIPSKI przedstawił zasady 
przyznawania nagród Ministra Edukacji
i Sportu oraz rezultat prac Senackiej Komisji 
ds. Nagród.
Prorektor przypomniał, że w roku 2003 zgło
szono 44 wnioski; Senat zatwierdził 22, zaś 
MENiS przyznało 7 nagród. Natomiast w roku 
2004 zgłoszono 24 wnioski; Senat zatwierdził 
14, MENiS przyznało 5 nagród. W tym roku 
zgłoszono 38 wniosków. Przewidywana wyso
kość nagrody indywidualnej wynosi 24.400 zł, 
a zespołowej do 48.800 zł.
Prorektor przedstawił te wnioski wraz z wyni
kami głosowań Rad Wydziałów i Komisji 
ds. Nagród.
Senat w tajnym głosowaniu zaopiniował pozy
tywnie 14 wniosków, w tym 8 indywidualnych 
i 6 zespołowych.
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■  Wniosek Rady Wydziału Automatyki, Elek
troniki i Informatyki w sprawie przedłużenia 
mianowania na czas nieokreślony na stano
wisko profesora nadzwyczajnego dra hab. 
inż. Zdzisława Filusa w Instytucie Elektroni
ki przedstawił Dziekan, prof. J. RUTKOWSKI. 
Pozytywną opinię Senackiej Komisji ds. Ka
dry Naukowej przedstawił Prorektor 
M. DOLIPSKI.
Dr hab. inż. Zdzisław Filus, lat 51, pracuje 
w Politechnice Śląskiej na Wydziale Automa
tyki, Elektroniki i Informatyki od 1976 roku. 
Tam uzyskał stopień doktora (1985) i doktora 
habilitowanego (1997). Jego dziedzina nauko
wa to elektronika, zaś specjalizuje się 
w układach elektronicznych. Prowadzone ba
dania naukowe dotyczą głównie układów elek
tronicznych w technice motoryzacyjnej, 
układów elektronicznych w badaniach 
nieniszczących materiałów, impulsowych 
układów elektronicznych.
Liczbowo wyrażony dorobek naukowy dra hab. 
inż. Z. Filusa, przedstawia się następująco 
(liczby w nawiasie -  po nominacji): publikacje 
45 (215), zaproszone wykłady za granicą 2 (0), 
zakończone przewody doktorskie 3 (3), otwarte 
przewody doktorskie 1 (0), recenzje rozpraw 
doktorskich 2 (2).
Prowadzone wykłady: Elektronika, Technika 
impulsowa, Elektronika samochodowa, Intro- 
duction to electronics (w jęz. angielskim na 
makrokierunku). Promotor dwóch prac magi
sterskich i jednej doktorskiej wyróżnioch 
w Konkursie Fiata. Za działalność dydaktyczną 
został w 2003 roku odznaczony Medalem 
Komisji Edukacji Narodowej.
W latach 80. dr hab. inż. Z. Filus 
współpracował z instytutem Metalurgii Żelaza 
i hutami w Zawierciu i Częstochowie, 
wdrażając systemy badań nieniszczących, 
a także z Kopalnią Kaczyce (system sterowa
nia linią technologiczną zakładu przeróbczego). 
Obecnie współpracuje z firmami Fiat Auto 
Poland (Tychy, Bielsko-Biała) oraz Delphi Au- 
tomotive Systems (Kraków).
Odbył staże krótkoterminowe w Politechni- 
czeskim Instytucie w Czelabińsku (ZSRR, 
1989) i w Japan International Cooperation 
Agency w Tokio (Japonia, 1990), a także rocz
ny staż naukowy w Brunei University 
w Londynie (Wielka Brytania, 1992/1993). Od 
1997 roku kieruje współpracą Instytutu Elek
troniki z Centro Ricerche Fiat w Orbassano 
(Włochy).
Jest obecnie zastępcą dyrektora ds. nauki 
Instytutu Elektroniki.

W tajnym głosowaniu Senat jednomyślnie 42 
głosami -  poparł wniosek.

■  Wniosek Rady Wydziału Automatyki, Elek
troniki i Informatyki w sprawie przedłużenia 
mianowania na czas nieokreślony na stano
wisko profesora nadzwyczajnego dra hab. 
inż. Andrzeja Hławiczki w Instytucie Elektro
niki przedstawił Dziekan, prof. J. RUTKOW
SKI.
Pozytywną opinię Senackiej Komisji ds. Ka
dry Naukowej przedstawił Prorektor 
M. DOLIPSKI.
Dr hab. inż. Andrzej Hławiczka, lat 62, pra
cuje w Politechnice Śląskiej na Wydziale Au
tomatyki, Elektroniki i Informatyki od 1979 
roku. Tam uzyskał stopień doktora (1973) 
i doktora habilitowanego (1998). Jego dzied
zina naukowa to elektronika, zaś główne zain
teresowania badawcze dotyczą:
- testowania i diagnostyki systemów cy
frowych,
- projektowania łatwotestowalnych specjalizo
wanych scalonych układów cyfrowych, 
wbudowanych generatorów testów oraz anali
zatorów odpowiedzi testowanych układów,
- testowania systemów scalonych (SoC),
- testowania i diagnostyki uszkodzeń połączeń 
w systemach cyfrowych,
- kompresji i dekompresji danych cyfrowych. 
Dorobek naukowy dra hab. inż. A. Hławiczki, 
wyrażony liczbowo, przedstawia się 
następująco (liczby w nawiasie -  po nomi
nacji): publikacje 172 (25), patenty 6, zakoń
czone przewody doktorskie 2 (2), otwarte prze
wody doktorskie 2 (1 ), recenzje rozpraw dok
torskich 3 (2), recenzje rozpraw habilita
cyjnych 1 (1).
Prowadzone wykłady: podstawy techniki cy
frowej, teoria układów logicznych, wstęp do 
techniki cyfrowej, dynamika układów 
przełączających, mikroprocesory, mikrokompu
tery w elektronicznej aparaturze pomiarowej. 
Jest współautorem 6 skryptów, zorganizował 
Laboratorium Podstaw Techniki Cyfrowej, 
współuczestniczył w organizacji Laboratorium 
Niezawodności i Testowania, wypromował po
nad 80 dyplomantów. Za tę działalność został 
w 2002 roku odznaczony Medalem Komisji 
Edukacji Narodowej.
Ma duże doświadczenie we współpracy 
z przemysłem (Energoaparatura, Apator Toruń, 
Bipromog w Gliwicach, ZUAP Sosnowiec -  
projekty wynalazcze, patenty, wdrożenia). 
Współorganizował międzynarodowe konferen
cje EDCC i DDECS (jest członkiem Steering 
Committee), uczestniczył w ponad 40 komite



tach programowych konferencji, współpracuje 
z uniwersytetem w Poczdamie (Niemcy), uni
wersytetem w Libercu (Czechy) i Instytutem 
Naukowym im. J. Stefana w Ljubljanie 
(Słowenia).
W tajnym głosowaniu Senat jednomyślnie -  48 
głosami -  poparł wniosek.

■ Wniosek Rady Wydziału Chemicznego 
w sprawie mianowania na stanowisko pro
fesora zwyczajnego prof. dra hab. inż. An
drzeja Mianowskiego w Katedrze Chemii 
i Technologii Nieorganicznej przedstawił Prod
ziekan, prof. A. JARZĘBSKI.
Pozytywną opinię Senackiej Komisji ds. Ka
dry Naukowej przedstawił Prorektor 
M. DOLIPSKI.
Prof. dr hab. inż. Andrzej Mianowski, lat 58,
jest zatrudniony w Politechnice Śląskiej od 
1970 roku (po studiach na Wydziale Chemicz
nym). Stopień doktora uzyskał w 1976 roku, 
doktora habilitowanego w 1988 roku -  oba na 
Wydziale Chemicznym Politechniki Śląskiej. 
Tytuł profesora uzyskał w 2001 roku. Dzied- 
zinąjego pracy naukowej jest technologia che
miczna, zaś główne kierunki badań to techno
logia chemiczna węgla i utylizacja odpadów 
stałych, teoria i praktyka koksownictwa, pro
cesy szybowe, utylizacja odpadów stałych, za
gadnienia ekologiczne, analiza termiczna, me
tody matematyczno-statystyczne.
Dorobek naukowy prof. A. Mianowskiego 
przedstawia się następująco (liczby w nawia
sie -  po uzyskaniu tytułu profesora): 
Publikacje: o IF>0 22 (9), w języku angielskim 
w Polsce 10 (0), za granicą 7 (2), w innych ję
zykach 5 (0), w wersji elektronicznej 4 (4), 
przyjęte do druku za granicą 2 (2) -  łącznie 108 
(26);
patenty, udzielone 19 (1), zgłoszone 5 (2); 
fragmenty, książek 2 (0), skryptów 3 oraz 3 
wznowienia (0);
przewody doktorskie ukończone: 7 (2).
W ramach działalności dydaktycznej prowa
dzi wykłady: chemia i fizykochemia paliw, uty
lizacja odpadów stałych, materiałoznawstwo, 
metody statystyczne w doświadczalnictwie, 
wykłady fakultatywne. Wykłada również na 
studiach podyplomowych, uczestniczy w two
rzeniu planów studiów i organizacji stanowisk 
laboratoryjnych. Za osiągnięcia w tej dziedzi
nie otrzymał Medal Komisji Edukacji Narodo
wej (2003 r.).
Prof. A. Mianowski prowadzi szeroką 
współpracę z zakładami przemysłowymi

i ośrodkami badawczymi, wśród których 
należy wyróżnić:
w kraju: zakłady koksownicze, KGHM, 
d. Huta Katowice, małe firmy chemiczne -  
wspólne patenty i wdrożenia; 
za granicą: Ecole Central Paris (od 2002 r.), 
Doniecki Instytut Politechniczny (od 1996 r.); 
jest też stałym recenzentem Journal of Thermal 
Analysis and Calorimetry (od 2002 r.).
Funkcje organizacyjne na Wydziale: kierownik 
Zakładu Technologii Węgla i Odpadów 
Stałych, przewodniczący Komisji ds. Stopni 
i Tytułu Naukowego oraz Wydziałowej Komi
sji ds. Badań Kierunkowych. Jest też 
przewodniczącym Komisji Mieszkaniowej 
w Politechnice Śląskiej.
W tajnym głosowaniu Senat poparł wniosek 46 
głosami przy jednym przeciwnym.

■ Prorektor R. WILK poinformował, iż wzo
rem uniwersytetów humanistycznych również 
uczelnie techniczne postanowiły uruchomić 
program mobilności studentów MOSTECH, 
polegający na ułatwieniu krajowej wymiany 
studentów.
Senat w głosowaniu jawnym wyraził zgodę na 
przystąpienie Politechniki Śląskiej do Porozu
mienia, którego tekst przytacza się poniżej.

Porozumienie 
Konferencji Rektorów 

Polskich Uczelni Technicznych 
w sprawie systemu mobilności studentów 

MOSTECH

Porozumienie polskich uczelni technicznych 
w sprawie systemu mobilności studentów 
MOSTECH ma na celu:
• wdrożenie założeń Procesu Bolońskiego,
• podnoszenie jakości kształcenia,
• ułatwienie krajowej wymiany studentów.

§1
Założenia ogólne systemu MOSTECH

1. Sygnatariusze Porozumienia stawiają sobie 
za cel umożliwienie studentom odbycia części 
studiów poza uczelnią macierzystą.
2. System mobilności ma wspierać mechaniz
my wzajemnego doskonalenia jakości 
kształcenia na kierunkach technicznych dla 
wszystkich poziomów kształcenia i systemów 
studiów.
3. Wymiana jest dobrowolna i jest realizowa
na na wniosek studenta pozytywnie zaopinio
wany przez dziekana jednostki macierzystej.
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§2
Procedury wymiany

1. Sprawy formalne i organizacyjne systemu, 
wynikające z Porozumienia, za pośrednictwem 
KAUT, prowadzą: uczelnia zgłaszająca (uczel
nia macierzysta studenta) i uczelnia 
przyjmująca.
2. W systemie MOSTECH obowiązują 
następujące procedury zgłaszania i przyjmowa
nia studentów:

a) do 30 marca uczelnie zgłaszają do Biura 
KAUT oferowaną liczbę miejsc na poszcze
gólne kierunki na następny rok akademicki,
b) do 15 kwietnia Biuro KAUT ogłasza zbior
cze zestawienie miejsc,
c) uczelnie przesyłają do KAUT listę kan
dydatów na studia, odpowiednio w terminie 
do 15 maja na semestr zimowy i w termi
nie do 30 listopada na semestr letni,
d) KAUT koordynuje procedurę wymiany 
i przesyła uczelniom listę kandydatów na 
studia, odpowiednio na semestr zimowy 
w terminie do 15 czerwca i na semestr let
ni w terminie do 30 grudnia,
e) studenci zgłaszający się do uczestnictwa 
w systemie MOSTECH mogą podać więcej 
niż jedną uczelnię, w której zamierzają od
być część studiów,
f) po zakończeniu semestru Biuro KAUT 
przekazuje informację do KRPUT o liczbie 
studentów i uczelniach uczestniczących 
w wymianie.

§3
Realizacja programu studiów i zasady 

zaliczania

1. Studenci mogą realizować indywidualny 
program studiów lub program standardowy 
zgodny z planem na danym semestrze uczelni 
przyjmującej.
2. Program nauki powinien zapewnić uzyska
nie 30 punktów ECTS w ciągu semestru. 
W przypadku uzyskania mniejszej liczby punk
tów student jest zobowiązany do ich 
uzupełnienia w uczelni macierzystej.
3. Wybrany przez studenta program musi uzys
kać aprobatę dziekana jednostki macierzystej 
przed skierowaniem studenta do uczelni 
przyjmującej.
4. Studenta w czasie odbywania studiów poza 
uczelnią macierzystą obowiązuje regulamin 
uczelni przyjmującej.
5. Przedmioty (kursy) i semestr realizowany 
poza uczelnią macierzystą, na podstawie ocen 
i punktów ECTS wpisanych do indeksu i na 
kartę egzaminacyjną przez prowadzących

w uczelni przyjmującej, zalicza dziekan jed
nostki macierzystej.
6. Uzyskane przez studenta oceny oraz inne in
formacje niezbędne do zamieszczenia w suple
mencie do dyplomu potwierdza dziekan jed
nostki przyjmującej, na zatwierdzonym przez 
KRPUT druku.

§ 4
Warunki uczestnictwa studentów 

w wymianie

1. Studia w ramach systemu MOSTECH może 
podjąć student po zaliczeniu drugiego roku stu
diów.
2. Dziekan jednostki macierzystej może wyra
zić zgodę na odbycie studiów w innej uczelni, 
jeżeli student ma zaliczony bez braków bieżący 
semestr.
3. W takcie odbywania studiów w systemie 
MOSTECH przysługujące stypendia wypłaca 
studentowi uczelnia macierzysta.
4. Uczelnie przyjmujące studentów zapewniają 
odpłatnie, w miarę możliwości, miejsca 
w domu akademickim, zgodnie z własnym sy
stemem opłat.

§5

Wzory pism dla uczelni kierującej studentów 
na studia i uczelni przyjmującej na studia oraz 
dodatkowe druki przygotowuje KAUT, za
twierdza KRPUT.

§6

Przystąpienie do porozumienia wymaga akcep
tacji Senatu.

§7

Regulaminy studiów uczelni przystępujących 
do Porozumienia umożliwiają zaliczenie przed
miotów (kursów w innych uczelniach).

§8
1. Sygnatariusz Porozumienia może z niego 
wystąpić.
2. Do porozumienia może przystąpić uczelnia 
spoza grona Sygnatariuszy na warunkach i za 
zgodą KRPUT.

Podpisując Porozumienie zobowiązujemy się 
do czynnego uczestnictwa w realizacji misji 
z niego wynikającej oraz respektowania przy
jętych przez nie reguł działania.

Następują podpisy Rektorów:

Akademii: Górniczo-Hutniczej w Krakowie, 
Marynarki Wojennej w Gdyni, Morskiej w Gdy
ni, Morskiej w Szczecinie, Techniczno-Huma



nistycznej, Techniczno-Rolniczej w Bydgosz
czy,
Politechnik: Białostockiej, Częstochowskiej, 
Gdańskiej, Koszalińskiej, Krakowskiej, Lu
belskiej, Łódzkiej, Opolskiej, Poznańskiej, Ra
domskiej, Rzeszowskiej, Szczecińskiej, Śląskiej, 
Świętokrzyskiej, Warszawskiej, Wrocławskiej, 
Uniwersytetów: Warmińsko-Mazurskiego
w Olsztynie, Zielonogórskiego,
Wojskowej Akademii Technicznej w Warszawie.

Wrocław, 26 lutego 2005 r.

■ Prorektor R. WILK poinformował o ko
nieczności dokonania drobnych zmian za
pisów w Regulaminie Studiów, które to zmi
any wynikają z przystąpienia do Porozumienia 
w sprawie systemu MOSTECH. 
Przewodniczący UZSS Marcin NIGOT wyso
ko ocenił propozycje zmian.
Szczegółową uwagę do propozycji zmian 
zgłosił Dziekan, prof. S. MAJEWSKI.
Senat w głosowaniu jawnym jednomyślnie 
zaakceptował przedłożone zmiany wraz z po
prawką wniesioną przez prof. S. Majewskiego.

■ Punkt poświęcony powołaniu Ośrodka Po
litechniki Śląskiej w Dąbrowie Górniczej ot
worzył Rektor W. ZIELIŃSKI, informując, że 
będzie to czwarty ośrodek oparty na Regula
minie Zamiejscowych Ośrodków Dydaktycz
nych Politechniki Śląskiej.
Szczegóły porozumienia z Prezydentem 
Dąbrowy Górniczej i Radą Miejską przedsta
wił Prodziekan Wydziału Chemicznego, prof. 
A. JASTRZĘBSKI.
Senat w głosowaniu jawnym -  przy dwóch 
głosach wstrzymujących się -  postanowił: 
„Utworzyć z dniem 1 października 2005 roku 
Zamiejscowy Ośrodek Dydaktyczny 
w Dąbrowie Górniczej, w którym prowadzo
ne są zajęcia dydaktyczne w ramach programu 
studiów wyższych zawodowych przez Wydział 
Chemiczny na kierunku Technologia Chemicz
na.
Zamiejscowy Ośrodek Dydaktyczny funkcjo
nuje w oparciu o obowiązujące przepisy, w tym 
regulamin Zamiejscowych Ośrodków Dydak
tycznych Politechniki Śląskiej wprowadzony 
w trybie zarządzenia Rektora oraz na podsta
wie umowy zawartej z Miastem Dąbrowa Gór
nicza.”

■ W punkcie dotyczącym zatwierdzenia war
tości „stałej przeniesienia dotacji z roku 
ubiegłego” Prorektor W. CHOLEWA przypom
niał, że w zasadach gospodarki finansowej

Uczelni przyjęto zasadę, aby dla zminimali
zowania chwilowych gwałtownych zmian do
tacji dla poszczególnych Wydziałów przyjąć 
pewien sposób wygładzania tych wartości na 
dłuższym odcinku czasu. Przyjmuje się więc, 
że udział danego Wydziału w roku 
poprzedzającym przechodzi na rok bieżący 
z pewnym mnożnikiem (teoretycznie od 0 do 1). 
Senacka Komisja ds. Budżetu i Finansów re
komenduje przyjęcie tego współczynnika na 
poziomie roku ubiegłego, tj. w wysokości 0,6. 
Rektor W. ZIELIŃSKI wyjaśnił niezbędność 
przyjęcia tego współczynnika.
W głosowaniu jawnym Senat zaakceptował 
przedłożoną propozycję.

■ Rektor W. ZIELIŃSKI przedstawił propo
zycję Dziekana i Rady Wydziału Inżynierii 
Środowiska i Energetyki w sprawie uczczenia 
pamięci Profesorów A. Joszta, E. Zaczyńs
kiego i E. Zielskiego tablicą pamiątkową. 
Dziekan prof. M. BODZEK wyjaśnił, że wnio
sek wiąże się z obchodami jubileuszu 50-lecia 
powstania Wydziału Inżynierii Sanitarnej, pla
nowanymi na dni 22-23 kwietnia br. Wymie
nieni Profesorowie na wiele lat przed oficjal
nym powołaniem Wydziału wnieśli znaczący 
wkład w ukształtowanie jego podstaw mery
torycznych i organizacyjnych, przez co w pełni 
zasłużyli na taką formę wyróżnienia i upamięt
nienia.
Senat w jawnym głosowaniu postanowił: 
„Wyrazić zgodę na umieszczenie w gmachu 
Wydziału Inżynierii Środowiska i Energetyki 
tablicy pamiątkowej poświęconej pamięci prof. 
dr hab. inż. Adolfa Joszta, prof. mgr inż. Eu
geniusza Zaczyńskiego i prof. dr inż. Eliasza 
Zielskiego

■ W sprawach bieżących i wolnych wnioskach 
głos zabierali: prof. J. NADZIAKIEWICZ, 
prof. A. BLACH, prof. T. GLINKA, Rektor 
W. ZIELIŃSKI, prof. L. BLACHA i Prorektor 
W. CHOLEWA. Poruszono następujące tematy:
- wyborów Władz Uczelni i i przedstawicieli 
do Rady Głównej Szkolnictwa Wyższego,
- nadania tytułów profesorskich i zatwierdze
nia habilitacji,
- konferencji „Uniwersytet dla przemysłu” 
organizowanej przez Uniwersytet Jagielloński,
- systemu głosowania nad wnioskami o Nagro
dy Ministra.

Red.
(na podstawie zapisu posiedzenia) 13
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25 kwietnia br. odbyło się XXX zwyczajne 
posiedzenie Senatu Politechniki Śląskiej.
Porządek dzienny przewidywał (w skrócie): 
podjęcie uchwały w sprawie nadania tytułu 
doktora h.c. Politechniki Śląskiej profesorowi 
Jurijowi Rudawskiemu; wszczęcie postępowa
nia o nadanie tytułu doktora h.c. profesorowi 
Władysławowi Włosińskiemu; powołanie 
recenzenta do zaopiniowania wniosku Politech
niki Łódzkiej dotyczącego nadania tytułu i god
ności doktora h.c. Politechniki Łódzkiej pro
fesorowi Józefowi Giergielowi; zaopiniowanie 
wniosków w sprawie przyznania godności Ho
norowego Profesora Politechniki Śląskiej: prof. 
dr. hab. Antoniemu Śliwińskiemu, prof. dr inż. 
Marcelowi H. Van de Voorde, prof. dr hab. inż.
S.M.S.J. Hashmiemu, prof. dr inż. Józefowi 
Gawrońskiemu, prof. dr hab. inż. F.W. Travi- 
sowi; zaopiniowanie wniosku w sprawie 
przedłużenia mianowania na czas nieokreślony 
na stanowisko profesora nadzwyczajnego dra 
hab. inż. Gabriela Wróbla; zaopiniowanie 
wniosku w sprawie pierwszego mianowania na 
stanowisko profesora nadzwyczajnego dra hab. 
inż. Piotra Liberskiego; podjęcie uchwały 
w sprawie zatwierdzenia zasad i trybu wy
borów elektorów do Rady Głównej Szkolnict
wa Wyższego; zatwierdzenie „Planu rzeczowo- 
finansowego Politechniki Śląskiej na 2005 
rok”; podjęcie uchwały w sprawie uruchomie
nia na Wydziale Inżynierii Materiałowej i Me
talurgii wyższych studiów zawodowych 
inżynierskich na kierunku „Edukacja Technicz- 
no-Informatyczna” prowadzonych w systemie 
zaocznym w roku akademickim 2006/2007; 
podjęcie uchwały w sprawie doboru kandy
datów na poszczególne kierunki studiów w Po
litechnice Śląskiej w roku akademickim 2006/ 
2007; podjęcie uchwały w sprawie zasad przy
jmowania na I rok studiów w Politechnice 
Śląskiej w latach akademickich 2006/2007 do 
2008/2009 laureatów i finalistów olimpiad; zat
wierdzenie limitów przyjęć na studia w roku 
akademickim 2005/2006; sprawy bieżące 
i wolne wnioski.

Sprawozdanie z posiedzenia zostanie zamiesz
czone w następnym numerze biuletynu po przy
gotowaniu pełnych materiałów.

Red.

KRONIKA 
REKTORSKA

•  1 kwietnia br. Prorektor M. DOLIPSKI prze
wodniczył posiedzeniu Zarządu projektu „Two
rzenie sieci współpracy Śląskiego Centrum 
Zaawansowanych Technologii na poziomie re
gionalnym”.
•  4 kwietnia br. Prorektor M. DOLIPSKI 
uczestniczył w konferencji „Uniwersytet dla 
przemysłu -  autostrada innowacji”, która od
była się w Auli Głównej Campusu 600-lecia 
Uniwersytetu Jagiellońskiego Krakowie. Pod
czas konferencji Prorektor M. Dolipski wygło
sił referat na temat Śląskiego Centrum Zaawan
sowanych Technologii.
•  7 kwietnia br. Rektor W. ZIELIŃSKI uczest
niczył w mszy św. żałobnej w intencji Ojca 
Świętego Jana Pawła II.
•  7 kwietnia br. Prorektor R. K. WILK wziął 
udział w spotkaniu z Dyrektorem Bilnikiem 
w Górnośląskim Przedsiębiorstwie Wodocią
gów.
•  7 kwietnia br. Prorektor R. K. WILK uczest
niczył w rozm ow ach z prezesem  Biura 
„Energoprojekt-Katowice” dr A. Kowalskim.
•  7 kwietnia br. o godz. 1700 Prorektor R. K. 
Wilk uczestniczył w mszy św. za Jana Pawła 
II w Katedrze w Katowicach, a następnie 
o godz. 2000 na PI. Krakowskim w Gliwicach.
•  8 kwietnia br. Rektor W. ZIELIŃSKI wziął 
udział w III Ogólnopolskiej Konferencji Na
ukowo-Dydaktycznej „Języki obce przepustką 
do zjednoczonej Europy i świata”, zorganizo
wanej w Ustroniu przez Studiom Praktycznej 
Nauki Języków Obcych.
•  11 kwietnia br. Prorektor M. DOLIPSKI 
przewodniczył posiedzeniu Senackiej Komisji 
ds. Kadry Naukowej.
•  11 kwietnia br. Prorektor R. K. WILK wziął 
udział w spotkaniu z Uczelnianym Zarządem 
Samorządu Studenckiego poświęconym przy
szłości Kinoteatru X.
•  11 kwietnia br. Prorektor W. CHOLEWA 
przewodniczył posiedzeniu Senackiej Komisji 
ds. Godności Honorowych.
•  12 kwietnia Rektor W. ZIELIŃSKI oraz Pro
rektorzy M. DOLIPSKI i R. K. WILK uczestni
czyli w uroczystym otwarciu studenckich Tar



gów Pracy i Praktyk, zorganizowanych pod 
egidą UZSS przez organizacje studenckie: 
BEST, IAESTE, AEGEE przy współpracy Biu
ra Karier Studenckich i Działu Nauczania 
w hali Ośrodka Sportu Politechniki Śląskiej.
•  12 kwietnia br. Prorektor R. K. WILK wrę
czył dyplomy laureatom i finalistom Olimpia
dy Fizycznej.
•  14 kwietnia br. Prorektor R. K. WILK prze
wodniczył naradzie Senackiej Komisji Dydak
tycznej, podczas której zatwierdzono zasady 
przyjęć na I rok studiów w roku akademickim 
2006/07.
•  19 kwietnia br. Rektor W. ZIELIŃSKI oraz 
Prorektor R. K. WILK uczestniczyli w spotka
niu z Radą Delegatów UZSS w związku z wy
borami władz rektorskich na kadencję 2005- 
2008.
•  21 kwietnia br. Rektor W. ZIELIŃSKI wziął 
udział w premierze sztuki A. Fredry „Damy 
i Huzary” wystawionej przez Akademicki Te
atr REMONT.
•  21 kwietnia br. Prorektor R. K. WILK 
uczestniczył w zebraniu Komitetu Termodyna
miki i Spalania PAN w Krakowie.
•  22 kwietnia br. Rektor W. ZIELIŃSKI 
uczestniczył w otwarciu Kongresu Nauki Pol
skiej na Wydziale Inżynierii Środowiska 
i Energetyki. W dniach 22-23 kwietnia w ob
radach Kongresu uczestniczył także Prorektor 
R.K. WILK.
•  23 kwietnia br. Rektor W. ZIELIŃSKI 
uczestniczył w uroczystościach jubileuszowych 
związanych z 50-leciem powołania Wydziału 
Inżynierii Sanitarnej.
•  23 kwietnia br. Rektor W. ZIELIŃSKI i Pro
rektor M. DOLIPSKI uczestniczyli w uroczy
stości 60-lecia Wydziału Budownictwa.
•  26 kwietnia br. Rektor W. ZIELIŃSKI 
uczestniczył w uroczystym otwarciu XII Mię
dzynarodowej Konferencji Młodych Naukow
ców zorganizowanej przez Pałac Młodzieży 
w Katowicach.
•  W dniach 28-29 kwietnia br. Prorektor R. K. 
WILK spotkał się z członkami Państwowej 
Komisji Akredytacyjnej wizytującymi Wydział 
Architektury.
•  29 kwietnia br. Prorektor M. DOLIPSKI 
przewodniczył finałowemu posiedzeniu Jury III 
edycji konkursu „Mój pomysł na biznes”.
•  29 kwietnia br. Prorektor M. DOLIPSKI 
przewodniczył posiedzeniu Zarządu projektu

„Tworzenie sieci współpracy ŚCZT na pozio
mie regionalnym”.
•  29 kwietnia br. Prorektor M. DOLIPSKI 
przewodniczył ósmemu posiedzeniu Rady Na
ukowej Śląskiego Centrum Zaawansowanych 
Technologii”.
•  29 kwietnia br. Prorektor W. CHOLEWA 
wziął udział w uroczystości „Pożegnania Pa
wiackiego Drzewa”, która odbyła się w Starej 
Odlewni w Gliwicach przy ul. Robotniczej 2. 
Organizatorem uroczystości były Gliwickie 
Zakłady Urządzeń Technicznych S.A.
•  30 kwietnia br. Rektor W. ZIELIŃSKI wraz 
z delegacją rektorów KRPUT uczestniczył 
w obchodach jubileuszowych Uniwersytetu 
Beira Interior w Covilha, w Portugalii.

Red.

AKTY NORMATYWNE 
UCZELNI

W kwietniu br. ukazały się następujące we
wnętrzne akty normatywne Rektora Politech
niki Śląskiej:
- Pismo Okólne Nr 18/04/05 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 4 kwietnia 2005 roku 
w sprawie dodatkowego dnia wolnego od za
jęć dydaktycznych
- Pismo Okólne Nr 19/04/05 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 5 kwietnia 2005 roku 
w sprawie godzin rektorskich w dniu 7 kwiet
nia 2005 roku
- Pismo Okólne Nr 20/04/05 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 5 kwietnia 2005 roku 
w sprawie dnia wolnego od pracy w dniu 
8 kwietnia 2005 roku dla pracowników Uczelni
- Pismo Okólne Nr 21/04/05 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 26 kwietnia 2005 roku 
w sprawie zasad i trybu przeprowadzenia wy
borów elektorów do Rady Głównej Szkolnic
twa Wyższego
- Pismo Okólne Nr 22/04/05 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 26 kwietnia 2005 roku 
w sprawie uruchomienia na Wydziale Inżynierii 
Materiałowej i Metalurgii wyższych studiów 
zawodowych inżynierskich na kierunku „Edu
kacja Techniczno-Informatyczna” prowadzo
nych w systemie zaocznym
- Pismo Okólne Nr 23/04/05 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 26 kwietnia 2005 roku 
w sprawie warunków i trybu rekrutacji kandy
datów na poszczególne kierunki studiów w Po
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2007
- Pismo Okólne Nr 24/04/05 Rektora Politech
niki Śląskiej z dnia 26 kwietnia 2005 roku 
w sprawie zasad przyjmowania na I rok stu
diów w Politechnice Śląskiej w latach akade
mickich od 2006/2007 do 2008/2009 laureatów 
i finalistów olimpiad.

M. Rzepka

STOPNIE NAUKOWE, 
TYTUŁY, STANOWISKA

■ Zakończone doktoraty

•  dr inż. Tomasz KIK
ur. 5.07.1977 r. w Świerklańcu, doktorant Wy
działu Mechanicznego Technologicznego. Pro
motor -  prof. dr hab. inż. Andrzej Klimpel. Te
mat pracy: „Sterowanie procesem napawania 
laserem diodowym dużej mocy z materiałem 
dodatkowym”. RMT, 16.03.2005 r., z wyróż
nieniem
•  dr inż. Marcin Michał GÓRSKI
ur. 9.09.1972 r. w Zbrosławicach, Katedra 
Inżynierii Budowlanej. Promotor -  prof. dr 
hab. inż. Andrzej Ajdukiewicz. Temat pracy: 
„Doświadczalno-teoretyczne podstawy wzmac
niania elementów żelbetowych poddanych zgi
naniu, ścinaniu i skręcaniu z zastosowaniem 
nakładek zbrojonych włóknami węglowymi”. 
RB, 13.04.2005 r.

■ Zatwierdzenie habilitacji

•  dr hab. inż. Krzysztof BARBUSIŃSKI
ur. 24.06.1958 r. w Kaliszu, Wydział Inżynierii 
Środowiska i Energetyki, w zakresie inżynierii 
środowiska. Uchwała Rady Wydziału 
Inżynierii Środowiska i Energetyki -
12.10.2004 r., zatwierdzenie przez CK ds. 
Stopni i Tytułów -  25.04.2005 r.
•  dr hab. inż. Zbigniew Marian GROBEL
NY
ur. 18.03.1951 r. w Katowicach, Uniwersytet 
Śląski, Instytut Nauki o Materiałach, w zakre
sie chemii -  chemii organicznej. Uchwała Rady 
Wydziału Chemicznego -  24.11.2004 r., zat
wierdzenie przez CK ds. Stopni i Tytułów -
25.04.2005 r.
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•  dr hab. inż. Józef Paweł STABIKur.
23.03.1955 r. w Mikołowie, Wydział Mecha
niczny Technologiczny, w zakresie inżynierii 
materiałowej — materiałów polimerowych. 
Uchwała Rady Wydziału Chemicznego -
24.11.2004 r., zatwierdzenie przez CK ds. Sto
pni i Tytułów -  25.04.2005 r.
■ M ianowanie na stanowisko 
p rofesora  n ad zw yczajn ego
•  dr hab. inż. Piotr LIBERSKI, prof. nzw. 
w Pol. Śląskiej
Katedra Technologii Stopów Metali i Kompo
zytów, od 1.05.2005 r. do 30.04.2010 r.
■ Nadanie tytułu naukow ego  
profesora

•  prof. dr hab. inż. Andrzej NOWAK
Instytut Techniki Cieplnej, od 4.04.2005 r.
•  prof. dr hab. inż. Tadeusz SKUBIS 
Instytut Metrologii i Automatyki Elektrotech
nicznej, od. 4.04.2005 r.
•  prof. dr hab. inż. Danuta SZEWIECZEK 
Instytut Materiałów Inżynierskich i Biomedy
cznych, od 18.04.2005 r.
•  prof. dr hab. inż. Andrzej WITKOWSKI 
Instytut Maszyn i Urządzeń Energetycznych, 
od 18.04.2005 r.

Sprostowanie: w numerze 6(146) na str. 13 
nieprawidłowo zamieszczono:
- dr hab. inż. Jan Kania; powinno być: 
dr hab. inż. Dariusz Jan Kania
- dr hab. inż. Jan Małek; powinno być: 
dr hab. inż. Edward Jan Małek. 
Przepraszam!

Dział Współpracy 
z Zagranicą informuje

■ Wyjazdy, przyjazdy...
W kwietniu br. zanotowano 103 wyjazdy za
graniczne do 21 krajów: Australia (1), Austria
(4), Belgia (1), Chiny (3), Chorwacja (1), Cze
chy (17), Estonia (1), Francja (5), Grecja (6), 
Holandia (1), Japonia (2), Litwa (1), Niemcy 
(36), Portugalia (2), Słowenia (3), Szwajcaria 
(2), Ukraina (1), USA (3), Węgry (8), Wielka 
Brytania (4), Włochy (1).



Głównym celem wyjazdów było uczestnictwo 
w konferencjach -  57.
W tym samym okresie Uczelnię odwiedziło 27 
osób z 9 krajów: Bułgarii (2), Chorwacji (1), 
Czech (4), Danii (1), Litwy (1), Łotwy (3), 
Niemiec (2), Rosji (8), Słowacji (1), Ukrainy
(5).

H. Papkala

K O N F E R E N C J E  
I S E M IN A R IA  

N A U K O W E

• Sympozjum energoelektroników 
i elektromechaników
XI Sympozjum „Podstawowe Problemy Ener
goelektroniki i Elektromechaniki” PPEE’2005, 
które odbyło się w Wiśle w dniach, 2-5 kwiet
nia 2005 roku, zgromadziło naukowców ze 
wszystkich uczelni technicznych w Polsce. 
Tematyka Sympozjum była obszerna i obejmo
wała, prócz napędu, energoelektroniki, maszyn 
elektrycznych i automatyki, również nowe 
działy techniki, a mianowicie mechatronikę, 
niekonwencjonalne źródła energii, pojazdy 
elektryczne oraz różnorodne zastosowania me
tod sztucznej inteligencji.
W sumie przedstawiono prawie 50 referatów, 
a ponadto pięć interesujących wykładów zapro
szonych. Pierwsze dwa z nich (przeznaczone 
na niedzielę):
prof. Piotra Żmigrodzkiego „Kto decyduje
0 tym, co w języku polskim jes t poprawne ”
1 prof. Grażyny Demenko "Technologia języ
ka i mowy: infrastruktura i zastosowania 
w wielojęzycznym społeczeństwie informacyj
nym’’
złożyły się na ciekawy dwugłos o mowie i ję
zyku, podnoszący aspekty istotne i ważne z lin
gwistycznego oraz technicznego punktu widze
nia. Kolejne dwa wykłady przedstawione w 
sesji zakończeniowej:
prof. Włodzimierza Jankę „Perspektywy zasto
sowań elementów z węglika krzemu w energo
elektronice ”
i prof. Jana Anuszczyka „Energetyka wiatro
wa - stan aktualny i perspektywy rozwoju ” 
odnosiły się do przyszłości oraz perspektyw za
stosowań nowych materiałów i nowych roz
wiązań przetworników elektromechanicznych. 
Inny charakter miał wykład mgra Bogusława 
Kasprowicza, poświęcony pamięci profesorów 
Uniwersytetu i Politechniki Lwowskiej, który

prelegent poprzedził historycznymi refleksja
mi mówiącymi o wyjątkowej roli i niezwykłym 
znaczeniu miasta Lwowa w dziejach Rzeczpo
spolitej i polskiej nauki. Barwna opowieść była 
nawiązaniem do serii sześciu grafik artysty Ta
deusza Siary, przedstawiających najcenniejsze 
perły lwowskiej architektury, które otrzymali 
na pamiątkę uczestnicy Sympozjum.
W ramach sesji plenarnych ich wzbogacającym 
uzupełnieniem było przypomnienie historii 
International Symposium „Micromachines and 
Servodrives” -  MiS, które tradycyjnie, od 
pierwszego roku, odbywają się w coraz to in
nych najpiękniejszych pałacach i zamkach na
szego kraju. O Sympozjach opowiedział i za
prosił na kolejne, które odbędzie się we dwo
rze w Soplicowie w Puszczy Białostockiej, 
wieloletni przewodniczący doc. Jerzy Zadroż
ny. Zaraz po nim wystąpiła redaktor Urszula 
Bugaj, która zaprezentowała założenia progra
mowe, profil i plany rozwoju powstającego 
i kształtującego swe oblicze, obiecującego dla 
środowiska elektryków czasopisma „Nowa 
Elektrotechnika” (wzorowanego na popular
nym angielskim periodyku Electrical Engine- 
ering Review).
Sprawna organizacja Sympozjum była zasługą 
Komitetu Organizacyjnego, złożonego z pra
cowników Zakładu Mechatroniki lETiP na 
Wydziale Elektrycznym: mgr inż. M. Szczygła 
(przewodniczący), mgr M. Duda (sekretarz), 
mgr inż. D. Krawczyka i mgr P. Kielana. 
Szczególny charakter miała artystyczna opra
wa Sympozjum, której zadaniem było podtrzy
manie świątecznego nastroju Wielkanocy. Ob
rady toczyły się pośród pisanek, koniakow- 
skich koronek w kształcie zajączków, kur 
i wiosennych kwiatów oraz pieczonych baran
ków i babek, a wszystko po to, aby przygoto
wać profesorów, doktorów i doktorantów na 
wspólne świąteczne Wielkanocne Śniadanie, 
które każdemu uczestnikowi pozwoliło poczuć 
się członkiem jednej ogólnopolskiej wspólno
ty naukowej. Mocno podkreślił to w swoim 
liście, odczytanym w niedzielę przy świątecz
nym stole, profesor Kazimierz Zakrzewski, 
przewodniczący Komitetu Elektrotechniki 
PAN, pisząc: ”Konferencja odbywa się tuż po 
Świętach Wielkanocnych, podczas których 
przeżycia religijne i nasze ludowe obyczaje tak 
pięknie się uzupełniają. Zmartwychwstanie 
Pańskie łączy się nie tylko z Odnową Ducha, 
ale także z tradycją powitania odradzającego 
się życia w otaczającej nas przyrodzie - po 
długiej i sennej zimie. Niechaj w czasie Kon
ferencji znajdzie się czas na spotkanie „Rodzi 17
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ny elektrotechnicznej ” przy stole z  atrybutami 
wielkanocnymi, w odświętnej atmosferze wza
jem nego zrozumienia. Będę obecny duchem 
z uczestnikami Konferencji podczas dzielenia 
się jajkiem wielkanocnym, składając Im za po
średnictwem tego listu Najlepsze Życzenia 
Zdrowia i Pomyślności. Życzę wszystkim  
Uczestnikom, aby dzielili także sprawiedliwie 
czas na dyskusje naukowe i spotkania kuluaro
we, aby za integracją specjalności naukowych 
podążyła również integracja personalna, któ
ra odgrywa niepoślednią rolę w naszym śro
dowisku. ”
Najbardziej wzruszającym i najgłębiej porusza
jącym przeżyciem był sobotni Koncert Wiel
kanocy (2 kwietnia 2005 roku) w Kościele 
Ewangelickim w Wiśle w wykonaniu artystów 
z Akademii Muzycznej w Katowicach: Julia
na Gembalskiego, Elżbiety Grodzkiej-Łopu
szańskiej oraz Anny Gembalskiej. Złożyły się 
na niego kompozycje i improwizacje oparte na 
staropolskich pieśniach wielkanocnych, spięte 
w jedną całość słowem, medytacją i modlitwą 
księdza proboszcza Waldemara Szajthauera. 
Los sprawił, że najpiękniejsze z pieśni roz
brzmiały w Kościele w godzinę śmierci nasze
go Papieża Jana Pawła II, stając się wzrusza
jącym pożegnaniem i śpiewnym dziękczynie
niem, które pozostanie w naszych sercach na 
zawsze.
Impresje fotograficzne z imprezy mogą Czytel
nicy obejrzeć na trzeciej stronie okładki.

K. Kluszczyński

• „SFEROID” 2005
W dniach 23-24 kwietnia br odbyło się 
w Ustroniu Jaszowcu I Seminarium Studenc
kiego Kola Naukowego „SFEROID”, które 
działa w Zakładzie Od
lewnictwa Instytutu Ma
teriałów Inżynierskich 
i Biomedycznych Wy
działu Mechanicznego 
T e c h n o l o g i c z n e g o .
Wprowadzeniem do Se
minarium był wykład in
auguracyjny nt. „Zasila
nie odlewów z żeliwa 
sferoidalnego” wygło
szony przez prof. dra inż.
Józef Gawrońskiego,
Przewodniczącego Ko
misji Odlewnictwa PAN, 
a zarazem Prezesa Sto
warzyszenia Wychowan

ków Politechniki Śląskiej. W Seminarium 
wzięło udział 33 studentów, z których więk
szość wygłosiła swoje referaty na 3 sesjach na
ukowych. Tematyka referatów była bardzo sze
roka i obejmowała zagadnienia związane z no
woczesnymi materiałami, technologiami i ma
szynami odlewniczymi oraz odlewnictwem 
artystycznym. Zaprezentowane referaty były 
oceniane przez Komisję konkursową, która 
przyznała nagrody ufundowane przez Dzieka
na Wydziału Mechanicznego Technologiczne
go prof. dra hab. inż. Leszka A. Dobrzańskie
go i Prezesa Oddziału Gliwickiego Stowarzy
szenia Technicznego Odlewników Polskich 
dra inż. Jana Jezierskiego. Nagrody otrzyma
li: Marek Klimczyk, Damian Umiastowski 
i Michał Wieczorek. Dodatkowo przyznano 
wyróżnienia dla Krzysztofa Misia, Marka Du
szy, Andrzeja Garnka i Łukasza Piekarskiego. 
Wszystkie referaty zostały opublikowane 
w specjalnym zeszycie pod redakcją dra hab. 
inż. Jana Szajnara, prof. Pol. Śl. Przyjemnym 
akcentem Seminarium było spotkanie przy 
ognisku.
W podsumowaniu obrad uczestnicy zgodnie 
stwierdzili, że organizowanie takich spotkań 
studentów - młodych naukowców jest bardzo 
celowe, motywuje ich do dalszej pracy, uczy 
prezentacji własnych prac na szerszym forum 
oraz dyskusji, umożliwia wymianę własnych 
doświadczeń. Wszyscy poparli inicjatywę zor
ganizowania II Seminarium za rok. 
Seminarium było także imprezą towarzyszącą 
organizowanemu przez Wydział Mechaniczny 
Technologiczny, w 60 rocznicę powołania 
Uczelni i Wydziału, Światowemu Kongresowi 
Naukowemu COMMENT’2005.

A. Studnicki

I Seminarium 

Studenckiego Kota Naukowego 

„SFE R O ID ” - 2005



• „Języki obce przepustką do 
zjednoczonej Europy i świata 99

Studium Praktycznej Nauki Języków Obcych 
Politechniki Śląskiej było organizatorem i go
spodarzem III Ogólnopolskiej Konferencji Na
ukowo-Dydaktycznej pod tytułem „Języki obce 
przepustką do zjednoczonej Europy i świata”.

Zdjęcie: Krzysztof Zioło 

Konferencja miała miejsce w dniach 8-10 
kwietnia br. w Ośrodku Wypoczynkowo-Szko
leniowym „Barbara” w Ustroniu-Jaszowcu 
i odbyła się pod patronatem honorowym Pre
zydenta Miasta Gliwice Zygmunta Frankiewi
cza oraz JM Rektora Politechniki Śląskiej prof. 
dr hab. inż. Wojciecha Zielińskiego, który oso
biście wziął udział w inauguracji jej otwarcia. 
Komitet naukowy konferencji stanowili: prof. 
dr hab. Tadeusz Piotrowski (przewodniczący), 
prof. dr hab. Paweł Płusa, prof. dr hab. Eckhard 
Paul oraz dr Mirosława Podhajecka.

STUDIUM PRAKTYCZNEJ NAUKI 
JĘZYKÓW OBCYCH

(TECHNIKA ŚLĄSKA C?/
LEUSZ 60-LECIA O.

Ili OGÓLNOPOLSKA KONFERENCJA 
NAUKOWO - DYDAKTYCZNA

“JĘZYKI OBCE PRZEPUSTKĄ 
DO ZJEDNOCZONEJ EUROPY I ŚWIATA"

USTROŃ, 08-10.04.2005

& W A S K  O

K EPSON ^  *8
s  GM°n

«Ciagł<n Polska S A -ING Bank Śląski SA  oddział w RybnAu -SKOK przy ZM -Bumar-Łab*!/ SA.

GIMTCE,

cityS* & 
Guilds c m i
Pitman

W konferencji udział wzięło 160 uczestników
-  nauczycieli języków obcych z 35 ośrodków 
akademickich w Polsce i zagranicą oraz pięciu 
wystawców reprezentujących firmy wydawni
cze, edukacyjno-egzaminacyjne i doradczo- 
finansowe. Wygłoszono 60 referatów, które 
poza podziałem na sekcje językowe zostały 
również podzielone na następujące bloki tema
tyczne:
- Elementy edukacji europejskiej w nauczaniu 
języków obcych
- Media w nauczaniu języków obcych
- Pozycja nauczyciela -  lektora w jednoczącej 
się Europie
- Aspekt kulturowy w nauczaniu języków ob
cych
- Warsztat współczesnego nauczyciela języków 
obcych -  tradycja i nowatorstwo
- Warsztat tłumacza
- Certyfikaty językowe.
Poza referatami przeprowadzone również zo
stały warsztaty metodyczne, w których w prak
tyczny sposób zademonstrowano metody roz
woju sprawności komunikowania się w języku 
obcym.
Wszystkie wygłoszone referaty i prezentacje 
zostaną opublikowane i przekazane uczestni
kom konferencji.

A. Śliwińska

- 6 kwietnia br. w budynku Fundacji Ekologicz
nej „Ekoterm-Silesia” odbyło się posiedzenie 
Rady Fundacji. W czasie posiedzenia m.in. wy
brano nowego przewodniczącego Rady, którym 
został Tomasz Górski -  dyrektor ds. organiza
cji i jakości Elektrowni „Rybnik” oraz omó
wiono sprawozdanie finansowe przygotowane 
przez Zarząd Fundacji za rok 2004. W posie
dzeniu z ramienia naszej Uczelni uczestniczył 
doc. Szczepan Wyra -  pełnomocnik Rektora 
ds. Zespołu Szkół Wyższych.
- 7 kwietnia br. na terenie Zespołu Szkół Wyż
szych odbyły się tradycyjne już Targi Eduka
cji. Pracownicy oraz studenci Politechniki Śląs- 
kiej-CKI, Uniwersytetu Śląskiego oraz Akade
mii Ekonomicznej im. Karola Adamieckiego 
zaprezentowali ofertę edukacyjną na kierun
kach studiów prowadzonych w Rybniku, a tak
że system rekrutacji na nowy rok akademicki 
2005/2006. Podczas Targów odbyły się wykła- 19
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- W dniach: 1, 14 i 15 kwietnia br. przedsta
wiciele Centrum Kształcenia Inżynierów wzięli 
udział w Targach Edukacji, które odbyły się 
w Bytomiu, Raciborzu i Radlinie. Materiały in
formacyjne o kierunkach i specjalnościach 
Wydziałów, realizujących proces dydaktyczny 
w Ośrodku Rybnickim naszej Uczelni, rozeszły 
się w rekordowym tempie. Targi cieszyły się 
dużym zainteresowaniem uczniów szkół śred
nich, którym towarzyszyli nauczyciele.
- 16 kwietnia br. w obiektach Politechniki Śląs- 
kiej-CKI miało miejsce pilotażowe szkolenie 
nt. „Systemy informatyczne w zarządzaniu”, 
skierowane do funkcjonariuszy Policji z Gar
nizonu Śląskiej Policji. Inicjatorem szkolenia 
był Prezydent Miasta Gliwice i Komendant 
Wojewódzki Policji w Katowicach.
- 21 kwietnia br. w LNTP odbyło się spotka
nie robocze z przedstawicielami liceów ogól
nokształcących Rybnika, Żor i Jastrzębia Zdro
ju. W czasie spotkania m.in. zaplanowano za
jęcia laboratoryjne z chemii dla licealistów 
w semestrze zimowym 2005/2006.
- 21 kwietnia br. odbyło się spotkanie Dyrek
tora CKI -  prof. Joachima Kozioła ze starosta
mi wszystkich grup dziekańskich. Podczas spo
tkania m.in. rozstrzygnięto konkurs na logo 
CKI, omówiono sprawy dotyczące realizacji 
procesu dydaktycznego w Centrum oraz przed
stawiono zakres działań przy organizacji Dnia 
Sportu i Juwenaliów 2005.
- 26 kwietnia br. z inicjatywy Samorządu Stu
denckiego Akademii Ekonomicznej im. Karo
la Adamieckiego przy współudziale Samorzą
dów Studenckich Politechniki Śląskiej-CKI 
i Uniwersytetu Śląskiego przeprowadzono ak
cję honorowego krwiodawstwa pod nazwą 
„Wampiriada”.

- 28 kwietnia br. w Żorskiej Izbie Gospodar
czej miało miejsce robocze spotkanie dotyczą
ce Inicjatywy Wspólnotowej „EQUAL o naz
wie: „Dynamizm i doświadczenie — wspólne 
sterowanie zmianą”. Politechnika Śląska-CKI 
zgłosiła akces do partnerstwa, zgodnie ze 
zgodą JM Rektora z dnia 22.04.2005 r. Koor
dynatorem partnerstwa realizującego zadanie 
jest Żorska Izba Gospodarcza.

J. Katuszonek

FIZYKA 
OŚWIECIŁA GLIWICE

19 kwietnia br. w godzinach od 21:00 do 22:00 
Polska brała udział w ogólnoświatowej ak
cji pod hasłem „Fizyka oświeca świat”. Ak
cja ta odbywała się w ramach obchodów Świa
towego Roku Fizyki, jakim został proklamowa
ny odpowiednią rezolucją ONZ rok 2005. Pro
klamacja ta, zainicjowana przez światowy kon
gres towarzystw fizycznych, ma służyć uczcze
niu 50. rocznicy śmierci Alberta Einsteina, 
wybitnego fizyka i człowieka oraz setnej rocz
nicy opublikowania przez niego trzech znako
mitych prac naukowych, które zapoczątkowa
ły nową erę w rozwoju fizyki.
Idea akcji „Fizyka oświeca świat” polegała na 
przekazywaniu sygnału świetlnego przy pomo
cy różnych źródeł światła, w sztafecie ludzi, 
w taki sposób, aby sygnał świetlny w ciągu jed
nej doby (ale zawsze nocą) okrążył cały glob 
ziemski. Sztafeta ta rozpoczęła się wieczorem 
18 kwietnia w Princeton w USA, gdzie spędził 
ostatnie lata swojego życia Albert Einstein. 
Przez oceany sygnał był przekazywany kabla
mi telekomunikacyjnymi. Aby przez cały czas 
biec nocą, sztafeta poruszała się w kierunku 
zachodnim. Do Polski sztafeta przybyła z Bia
łorusi i Ukrainy poprzez Terespol i Medykę, 
w dniu 19 kwietnia około godz. 21, a około 22 
sygnał został przekazany na Słowację poprzez 
Zwardoń-Skalite.
Do Gliwic sygnał przybył ok. godziny 21:36 
z Tarnowskich Gór i po około dwóch minutach 
został przekazany do Bytomia i Zabrza, a na
stępnie do Chorzowa, Siemianowic i Katowic. 
Akcja w Gliwicach rozpoczęła się od chwilo
wego wygaszenia podświetlenia wieży anteno
wej „Radiostacji Gliwice”. Sygnał ten został 
odebrany przez strażaka znajdującego się na 
szczycie drabiny strażackiej PSP w Gliwicach, 
ustawionej w pobliżu Placu Krakowskiego 
Następnie sygnał został przekazany na Plac

dy otwarte ks. prof. Wincentego Myszora 
i prof. Wojciecha Świątkiewicza. Targi cieszyły 
się dużym zainteresowaniem młodzieży.

Targi Edukacji -  Zespół Szkół Wyższych 
w Rybniku



Krakowski, gdzie na jego przyjęcie przygoto
wywano się od godz. 21. Happening z tym 
związany był organizowany przez Oddział Gli
wicki Polskiego Towarzystwa Fizycznego oraz 
Instytut Fizyki Politechniki Śląskiej. Licznie 
zgromadzeni uczestnicy akcji na Placu Kra
kowskim przekazywali między sobą ten sygnał 
świetlny przy pomocy różnych źródeł światła, 
jak: latarki, reflektory, lasery itp. Całą akcję 
przekazywania sygnału świetlnego zakończył 
pokaz ogni sztucznych, który widoczny był 
z okolicznych miejscowości i stanowił dla nich 
sygnał do rozpoczęcia akcji na ich terenie. 
Na zakończenie happeningu wyświetlono film 
pt. „Powers of Ten” o tematyce fizyczno-przy- 
rodniczej. Oprócz centralnej akcji na Placu 
Krakowskim, w której licznie wzięła udział 
młodzież z Górnośląskiego Centrum Edukacyj
nego, odbyła się również akcja lokalna w Ze
spole Szkół Techniczno-Informatycznych 
w Gliwicach.
Według wstępnych informacji w akcji wzięło 
udział ok. 30 państw na całym świecie. Całej 
akcji towarzyszyło współzawodnictwo między
narodowe, którego wynik istotnie zależy 
od liczby uczestników. Uczestnicy akcji biorą
cy udział w tym współzawodnictwie rejestro
wali się w międzynarodowej bazie danych i po
twierdzali swój udział w akcji poprzez wysła
nie odpowiedniego sms-a. W Polsce zarejestro
wało się około 800 osób. Ostateczne wyniki 
współzawodnictwa jeszcze nie są znane. Na
leży dodać, że w akcji wzięło udział znacznie 
więcej osób, niestety „na dziko”. Ocenia się, 
że w czasie akcji na Placu Krakowskim obec
nych było około 400 osób. Przebieg akcji 
w Polsce był na bieżąco relacjonowany w I pro
gramie PR, a także szeroko w prasie central
nej i lokalnej.
Kolejną imprezą organizowaną w Gliwicach 
w ramach obchodów Światowego Roku Fizy
ki będzie fe s t iw a l Nauki w Ruinach Teatru”. 
Festiwal ten po raz pierwszy w Gliwicach bę
dzie organizowany na taką skalę. Odbędzie się 
on w czerwcu i już teraz serdecznie wszystkich 
zapraszamy.
Organizatorzy akcji „Fizyka oświeca świat” -  
„Fizyka oświeca Gliwice” dziękują wszystkim, 
którzy przyczynili się do sprawnego przebie
gu imprezy. W szczególności pragniemy po
dziękować Prezydentowi Gliwic za objęcie 
imprezy swoim patronatem i udostępnienie Pla
cu Krakowskiego. Ponadto dziękujemy Pań
stwowej straży Pożarnej w Gliwicach za udo
stępnienie drabiny strażackiej, Muzeum w Gli
wicach za włączenie do akcji wieży antenowej

„Radiostacji Gliwice”, a także Delegaturze 
Kuratorium Oświaty w Gliwicach za rozpropa
gowanie akcji w podległych jej szkołach. Dzię
kujemy także studentom kierunku fizyka tech
niczna za pomoc w obsłudze akcji. 
Fotoreportaż z akcji można obejrzeć na ostat
niej stronie okładki.

R. Bukowski

POLITECHNIKA ŚLĄSKA 
W RANKINGACH

W ostatnim czasie liczne tytuły prasowe opra
cowały rankingi szkół wyższych. Wiązać to 
należy oczywiście z czasem egzaminów matu
ralnych i zbliżającą się rekrutacją na studia. 
Czasopisma prześcigały się w podpowiadaniu 
kandydatom na studia, jaką powinni wybrać 
szkołę. Choć rankingi nie mogą stanowić pod
stawy do oceny uczelni, ważne wydaje się jed
nak przyjrzenie się ich wynikom. Rankingi 
z pewnością przyczyniają się w znacznym stop
niu do kształtowania wizerunku uczelni. Ich 
analiza pokazać może, w jaki sposób nasza 
uczelnia jest postrzegana przez środowisko 
akademickie, dziennikarskie, studenckie, czy 
tegorocznych maturzystów. Wyniki rankingów 
z pewnością mogą także skłaniać kandydatów 
na studia do wyboru uczelni, która jest wyso
ko notowana.
W tym roku, z powodu nowych matur, rankin
gi szkół wyższych mają wyjątkowe znaczenie. 
Rok bieżący jest dla polskiego szkolnictwa 
wyższego szczególny. Ponoć od tego roku licz
ba studentów będzie spadać. Atrakcyjność 
szkoły zacznie więc odgrywać coraz większą 
rolę. Wyniki tegorocznych rankingów są bar
dzo korzystne dla wizerunku Politechniki Ślą
skiej, nasza uczelnia zajęła w nich bowiem 
wysokie pozycje. O miejscu w rankingu decy
dowało wiele zróżnicowanych kryteriów. 
Przyjrzyjmy się zatem przyjętym przez redak
cje kryteriom oraz wynikom opublikowanych 
na ich podstawie rankingów.
12 kwietnia wraz z dziennikiem "Rzeczpospo
lita” ukazał się dodatek „Ranking szkół wyż
szych 2005”. Badanie to przeprowadziły redak
cje dziennika oraz „Perspektyw”. Redakcje 
brały pod uwagę następujące czynniki: jak na
ukowcy i pracodawcy oceniają absolwentów 
i programy nauczania poszczególnych uczelni, 
a także jak uczelnie oceniają olimpijczycy 
(dlaczego, mając wolny wstęp na wszystkie 
uczelnie, wybierają właśnie tą a nie inną).
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Zasady, jakie przyjęły redakcje obu tytułów 
były następujące. O pozycji poszczególnych 
uczelni decydować miał przede wszystkim pres
tiż (50 procent ogólnej oceny), określony na 
podstawie wskazań ankietowanych profesorów, 
pracodawców oraz zwycięzców olimpiad. Ko
lejnym kryterium była siła naukowa i intelek
tualna uczelni (30 procent), a więc liczba ty
tułów i stopni naukowych uzyskanych przez 
pracowników uczelni w 2004 roku. Liczyły się 
także warunki studiowania (20 procent), mie
rzone za pomocą kilkunastu szczegółowo okre
ślonych kryteriów.
Redakcje korzystały z własnych badań ankie
towych przeprowadzonych przez Fundację 
Edukacyjną PERSPEKTYWY, z opracowania 
„Szkoły wyższe i ich finanse” GUS 2004, da
nych Komitetu Badań Naukowych 
oraz Ministerstwa Edukacji Naro
dowej i Sportu.
W poprzednich latach Poli
technika Śląska zajmo
wała w rankingu akade
mickich szkół wyż-szych 
dziennika „Rzeczpospoli
ta” kolejno: w roku 2000
-  12 miejsce, w 2001 — 11, 
w 2002 -  13, w 2003 -  17, 
a w 2004 -  15. W tym roku na
sza uczelnia znalazła się na 
14. pozycji spośród wszystkich 
akademickich szkół wyższych.
Wśród uczelni technicznych Poli
technika Śląska uplasowała się na
4. miejscu -  po Politechnice War
szawskiej, Akademii Górniczo-Hutniczej im. 
Stanisława Staszica w Krakowie i Politech
nice Wrocławskiej.
„Newsweek” (nr 13 z 3.04.2005 r.) listę naj
lepszych szkół wyższych w Polsce opubliko
wał po raz czwarty. Dla tygodnika ranking 
przygotowała Pracownia Badań Społecznych 
z Sopotu, która przeprowadziła ankietę w po
nad 600 najważniejszych firmach w Polsce 
(banki, spółki giełdowe, towarzystwa ubezpie
czeniowe, firmy reklamowe, instytucje pań
stwowe), pytając się o uczelnię, jaką ukończyli 
pracownicy firm (przy czym miały to być oso
by zatrudnione na stanowiskach samodziel
nych, kierowniczych i dyrektorskich, do 33 
roku życia, które pracę rozpoczęły niedawno). 
Uzyskane liczby były porównywane z ogólną 
liczbą absolwentów poszczególnych szkół. 
Tygodnik zawęził zatem kryterium oceny szkół 
wyższych do ich skuteczności przygotowywa
nia studentów do sprostania wymogom rynku 
pracy. Celem badania była pomoc kandydatom

na studia w odpowiedzi na pytanie o prawdo
podobieństwo znalezienia atrakcyjnej pracy po 
ukończeniu danej szkoły, czyli wskazanie 
uczelni, które dają absolwentom najlepszy start 
na rynku pracy. W rankingu czasopisma zwy
ciężyły szkoły warszawskie. Politechnika Ślą
ska znalazła się na 9. miejscu, a ze wszystkich 
politechnik na 2. -  naszą uczelnię wyprzedzi
ła jedynie Politechnika Gdańska. W kategorii 
„Uczelni, które kształcą najwięcej dyrektorów” 
Politechnika Śląska znalazła się na pozycji 6. 
Również „Przekrój” (nr 11/3116) opracował 
własny ranking najlepszych uczelni w Polsce 
-  najlepszych, jak dodaje, według opinii stu
dentów. Ranking opracował tygodnik wspólnie 
z miesięcznikiem studenckim „Semestr”. An
kieterów interesowały następujące kategorie: 

program studiów i jego realizacja, profe
sjonalizm wykładowców, wa
runki lokalowe, baza informa- 
tyczno-biblioteczna, obsługa 

adminis-tracyjna, indywi
dualne podejście do stu
denta, staże, praktyki 

x stypendia. Wyniki badań 
^  umieściły Politechnikę

Śląską na bardzo wysokim
2. miejscu wśród wszystkich 

uczelni w Polsce (wyprze
dziła nas jedynie Szkoła Głów
na Gospodarstwa Wiejskiego 
w Warszawie), a na 1. miejscu 
wśród uczelni technicznych. 
Oto przytoczone przez tygo
dnik opinie studentów na te

mat naszej uczelni: „Uczelnia daje 
dużo możliwości rozwoju. Ma świetną 

bazę dydaktyczną. Udowadnia tezę, że inżynier 
też człowiek.”, „Wysoki poziom nauczania, od
powiednie podejście do studenta oraz prestiż 
uczelni i wydziału na arenie polskiej i między
narodowej niosą ze sobą odpowiedni potencjał, 
by odnieść sukces.” Tak wysoka nota w ran
kingu studenckim jest dla naszej uczelni szcze
gólnie cenna.
Śladem innych tygodników podążył również 
„Wprost” W rankingu szkół wyższych tygo
dnika Politechnika Śląska wypadła najgorzej ze 
wszystkich tegorocznych rankingów, zajmując 
dopiero 7. miejsce w kategorii uczelni tech
nicznych. Pierwsze miejsce w rankingu zajęła 
Politechnika Poznańska. Redakcja tygodnika 
brała pod uwagę przede wszystkim ocenę „za
plecza intelektualnego” (typ i jakość kształce
nia, osiągnięcia naukowe kadry, jakość pracy 
naukowej), ale nie podała dokładnie sposobu 
oceniania poszczególnych kategorii.



Warto wspomnieć również o klasyfikacji na 
najbardziej usportowioną uczelnię, opracowa
nej przez Akademicki Związek Sportowy 
i opublikowanej z okazji XXII Mistrzostw 
Polski Szkół Wyższych 2002/2004. Politech
nika Śląska zajęła w tym zestawieniu aż
2. miejsce wśród wszystkich uczelni wyższych 
w Polsce (najlepszy okazał się Uniwersytet 
Warszawski), a spośród uczelni technicznych 
uplasowała się na 1. pozycji. Wynik ten poka
zuje, że Politechnika Śląska ofiarowuje swo
im studentom również wspaniałe możliwości

rozwoju sprawności fizycznej. Z okazji tej nasi 
studenci chętnie korzystają, uczestnicząc 
w licznych uczelnianych zespołach sporto
wych, a ich zaangażowanie przynosi znaczące 
sukcesy na arenie ogólnopolskiej.
Omówione powyżej rankingi uczelni wyższych 
lokują Politechnikę Śląską w ścisłej czołówce 
uczelni technicznych w Polsce, potwierdzając 
wysoką jakość naszej uczelni i jej atrakcyjność 
dla kandydatów na studia.

P. Doś

Polskie uczelnie techniczne w rankingach szkół wyższych
Rankingi szkół w yższych opublikow ane w prasie w ostatnich tygodniach pozw alają 
na zestaw ienie ich w yników  i opracow anie „ostatecznego” rankingu uczelni. Przed
staw iona poniżej lista pow stała po zsum ow aniu m iejsc, jak ie  w poszczególnych ran
kingach zajęły uczelnie techniczne. Obow iązuje tu zatem  zasada: im m niejsza suma 
zajętych m iejsc, tym  lepszy wynik końcowy. Politechnika Śląska w końcowej klasy
fikacji znalazła się na drugim  m iejscu (ex aeąuo z Politechniką G dańską) spośród 
wszystkich polskich uczelni technicznych.
Pozostałe uczelnie kształcące na technicznych kierunkach (w tym  szkoły wojskowe, 
morskie oraz inne akadem ie) nie znalazły się na liście, ponieważ nie zostały uw zględ
nione we w szystkich cytow anych rankingach.
K lasyfikacja na najbardziej usportow ioną uczelnię została opracow ana na podstawie 
W yników XX II M istrzostw  Polski Szkół W yższych 2002/2004.
W poniższym  zestaw ieniu nie uw zględniono rankingu tygodnika „Przekrój” , który 
brał pod uw agę opinię studentów. Ranking ten uwzględnił bowiem  tylko 8 uczelni 
technicznych. K olejność trzech pierw szych miejsc: 1. Politechnika Śląska, 2. AGH,
3. Politechnika W arszawska.
Nie uw zględniono rów nież rankingu „Polityki” , który nie oceniał uczelni, a jedynie 
niektóre kierunki studiów.

Lp U czeln ia
M iejsce zaję te  w  rankingach Miejsce 

w klasyfikacji 
na najbardziej 
usportowioną 

uczelnię

Sum a

Rzeczpospolita Newsweek Wprost

1. P o litechn ika  W arszaw ska 1 3 3 2 9
2. P olitech n ik a  Ś ląska 4 2 7 1 14

P o litechn ika  G dańska 5 1 5 3 14
4. A kadem ia  G órn iczo-H utn icza 2 5 2 7 16
5. P o litechn ika  P oznańska 6 8 1 5 20
6. Po litechn ika  W rocław ska 3 10 4 4 21
7. Po litechn ika  Ł ódzka 8 14 6 6 34
8. P olitechn ika  K rakow ska 7 11 9 8 35
9. P o litechn ika  C zęstochow ska 15 4 18 9 46
10. P o litechn ika  L ubelska 12 9 12 14 47
11. P olitechn ika  B ia łostocka 14 6 17 12 49
12. P o litechn ika  Szczecińska 11 17 11 11 50
13. P o litechn ika  Ś w iętokrzyska 19 7 13 17 56
14. Po litechn ika  R zeszow ska 16 15 15 13 59
15. P o litechn ika  K oszalińska 17 12 16 15 60
16. Politechn ika  O polska 18 16 22 10 66
17. Po litechn ika  R adom ska 23 13 20 16 72
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F IZ Y C Z N A

12 kwietnia br. odbyło się na Wydziale Mate
matyczno-Fizycznym zakończenie 54. Olim
piady Fizycznej w okręgu śląsko-dąbrowskim 
zorganizowane przez Komitet Okręgowy Olim
piady Fizycznej w Gliwicach. Te uroczystości 
mają już wieloletnią tradycję i jak zawsze zos
tały zaszczycone obecnością przedstawicieli 
Władz Uczelni, Wydziału Matematyczno- 
Fizycznego oraz Instytutu Fizyki. Przybyli: 
Prorektor ds. dydaktyki prof. dr hab. inż. 
Ryszard K. WILK, Prodziekan ds. nauki 
Wydziału Matematyczno-Fizycznego dr hab. 
inż. Jerzy BODZENTA, prof. Pol. Śl., Dyrek
tor Instytutu Fizyki p ro f dr hab. Andrzej 
Zastawny. Komitet Okręgowy Olimpiady 
Fizycznej reprezentowali: przewodniczący 
dr hab. Stanisław KOCHOWSKI, prof. Pol. Śl. 
oraz sekretarz dr inż. Bogusław BURAK.
Na uroczystość zostali zaproszeni uczestnicy 
zawodów II stopnia doświadczalnego (10 
uczniów) wraz ze swoimi nauczycielami fizy
ki. Uczestnicy zawodów II stopnia doświad
czalnego to uczniowie, którzy uzyskali naj
większe ilości punktów podczas zawodów 
stopnia wstępnego i pierwszego (te zawody 
odbywały się w szkołach, brało w nich udział 
72 uczniów, wykonane przez nich prace były 
oceniane przez recenzentów Komitetu Okręgo
wego), a następnie w zawodach II stopnia teo
retycznego (zawody odbyły się w Politechni
ce Śląskiej i było do nich dopuszczonych 42 
uczniów). Dziewięciu spośród wspomnianej 
dziesiątki uczniów zostało zakwalifikowanych 
do zawodów finałowych w Warszawie.

Uczestnicy zawodów II stopnia doświadczal
nego otrzymali z rąk Prorektora p ro f R. K. 
Wilka dyplomy JM Rektora Politechniki Ślą
skiej, które zwalniają z egzaminu wstępnego 
z fizyki z oceną bardzo dobrą w przypadku sta
rania się na studia w Politechnice Śląskiej. Dy
plomami z gratulacjami za osiągnięcia swoich

uczniów zostali również uhonorowani nauczy
ciele.
Podczas spotkania prof. R. K. Wilk zaprezen
tował krótko naszą Uczelnię, akcentując aktu
alne problemy i trendy w zakresie kształcenia, 
w tym duże możliwości współpracy zagranicz
nej, a także zwrócił uwagę młodzieży na fakt, 
że studia z fizyki są prowadzone na Wydziale, 
który posiada duży potencjał naukowy w tym 
zakresie, co znalazło wyraz w powołaniu na

nim dwóch Europejskich Centrów Doskonało
ści i jednego krajowego. Prorektor zwrócił 
również uwagę zabranych na fakt, że Wydział 
Matematyczno-Fizyczny jest wydziałem, na 
którym kierunki studiów posiadają akredytację 
procesu kształcenia. Prof. R. K. Wilk przedsta
wił również osiągnięcia Politechniki Śląskiej 
na przestrzeni 60 lat jej istnienia oraz odniósł 
je do rankingu wyższych uczelni.
Prof J. Bodzenta krótko przedstawił Wydział 
Matematyczno-Fizyczny i prowadzone na nim 
kierunki studiów.
Prof A. Zastawny zaprezentował kierunek fi
zyka techniczna (studia magisterskie) oraz ist
niejące na nim specjalności fizyka informatycz
na i fizyka środowiska, a także kierunek elek
tronika i telekomunikacja (studia inżynierskie) 
ze specjalnością optoelektronika i technika 
światłowodowa.
W dyskusji nauczyciele wyrażali niepokój co 
do przyszłości Olimpiady Fizycznej, mając na 
uwadze obniżanie ilości godzin z fizyki w li
ceach. Apelowali o pomoc środowisk nauko
wych w działaniach mających na celu nadanie 
przedmiotowi fizyka odpowiedniej rangi, wy
nikającej ze znaczenia fizyki w procesie kształ
cenia współczesnego inżyniera.
Młodzież interesowały zasady naboru na stu
dia w warunkach nowej matury.

B. Burak



W dniach 19 marca i 15 kwietnia br. odbył się 
XIII Konkurs Chemiczny dla młodzieży 
szkół średnich z regionu śląskiego, organizo
wany przez Wydział Chemiczny Politechniki 
Śląskiej w Gliwicach oraz Oddział Gliwicki 
Polskiego Towarzystwa Chemicznego. Patronat 
nad Konkursem sprawowali: Dziekan Wydzia
łu Chemicznego Politechniki Śląskiej w Gliwi
cach -  prof. dr hab. inż. Jerzy Suwiński, oraz 
przewodniczący Oddziału Gliwickiego Polskie
go Towarzystwa Chemicznego -  dr hab. inż. 
Krzysztof Walczak, prof. Pol. Śl.
Podobnie jak w latach ubiegłych, Konkurs 
składał się z dwóch części -  pisemnej i labo
ratoryjnej. Część pisemna (odbyła się w dniu 
19 marca br.) miała charakter eliminacji, nato
miast zadania laboratoryjne (15 kwietnia br.) 
stanowiły finał Konkursu. Uroczystość otwar
cia Konkursu zaszczycił swoją obecnością 
JM Rektor Politechniki Śląskiej prof. dr hab. 
inż. Wojciech Zieliński. W eliminacjach wzię
ło udział 349 uczennic i uczniów z 66 szkół 
średnich. Co ciekawe (i ważne dla organizato
rów), uczestnicy pochodzili nie tylko z regio
nu Śląska, ale także z Jasła, Tamowa, Wado
wic, Cieszyna i innych miast południowej i za
chodniej Polski (reprezentowane były woje
wództwa: opolskie, śląskie, małopolskie i pod
karpackie). Świadczy to o utrzymującej na 
przestrzeni kilku już lat popularności Konkur
su wśród młodzieży. Do części finałowej za
kwalifikowało się 32 najlepszych uczestników 
i uczestniczek eliminacji. W części pisemnej 
Konkursu młodzież rozwiązywała zadania te
stowe i problemowe, natomiast w finale -  niez
byt skomplikowane manualnie zadania labora
toryjne. Przed częścią pisemną Konkursu odbył 
się wykład popularnonaukowy dra hab. inż. 
Marka Smolika pt.: „Kwasy i zasady w 
chemii”. Konkurs był również -  dla jego 
uczestników i ich nauczycieli -  okazją do roz
mów z władzami, pracownikami i studentami 
Wydziału. Laureatami trzech pierwszych 
miejsc w Konkursie zostali:
1. Karol Szymura z Zespołu Szkół nr 2 
im.W. Korfantego w Jastrzębiu Zdroju,
2. Jan Krzysztoforski z III LO im. A. Mickie
wicza w Tarnowie (ex aeąuo),
2. Wojciech Kałuża z IV LO im. S. Staszica 
w Sosnowcu (ex aeąuo).

Laureaci i finaliści otrzymali nagrody: pierw
szych pięciu otrzymało promesy stypendium 
ufundowanego przez Stowarzyszenie Przyja
ciół Wydziału Chemicznego. Zgodnie z regu
laminem stypendium, otrzyma je ten spośród 
posiadaczy promesy, który rozpocznie studia na 
naszym Wydziale w bieżącym roku. W przy
padku, gdy więcej niż jeden posiadacz prome
sy rozpocznie studia na naszym Wydziale, sty
pendium otrzyma ten, który uzyskał więcej 
punktów w Konkursie. Stypendium wynosi 
500 zł miesięcznie i będzie wypłacane przez 
cały pierwszy rok studiów. Laureaci i finaliści 
otrzymali również nagrody rzeczowe ufundo
wane przez PKN ORLEN S.A. -  głównego 
sponsora Konkursu, POCH S.A. -  drugiego 
sponsora Konkursu oraz przez pozostałych 
sponsorów („SYNTAL”, „CELT Ltd.”, „LO
TOS’, PTChem, ZNP, NSZZ „Solidarność”). 
Były to: cyfrowy aparat fotograficzny, discma- 
ny i książki o tematyce chemicznej. Finaliści 
Konkursu oraz ich opiekunowie byli również 
podejmowani obiadem przez organizatorów. 
Ponadto, zgodnie z uchwałą Senatu Uczelni, 
dziesięciu najlepszych uczestników Konkursu 
uzyskało prawo przyjęcia na studia na naszym 
Wydziale bez egzaminu. Dodatkowo finaliści 
zainteresowani zakwaterowaniem w domu stu
denckim podczas studiów będą mieli pierw
szeństwo w otrzymaniu miejsca (po spełnieniu 
wymaganych kryteriów). Wyróżniono również 
specjalnymi nagrodami nauczycieli chemii:
- mgr Beatę Kabut z Zespołu Szkół nr 2 
im. W. Korfantego w Jastrzębiu Zdroju za 
wkład pracy w przygotowanie zwycięzcy Kon
kursu (nagrodę ufundował ZNP);
- mgr Barbarę Chlipałę z III LO im. A. Mic
kiewicza w Tarnowie za wkład pracy w przy
gotowanie największej liczby finalistów Kon
kursu (fundatorzy nagrody: PTChem i NSZZ 
„Solidarność”).
W trakcie uroczystego otwarcia Konkursu JM 
Rektor Politechniki Śląskiej poinformował 
uczestników i ich opiekunów (nauczycieli che
mii), iż Głównym Sponsorem Konkursu oraz 
Firmą wspierającą Politechnikę Śląską jest 
PKN ORLEN. Rola Koncernu w finansowej 
stronie Konkursu została również podkreślona 
w trakcie spotkania władz Wydziału Chemicz
nego z nauczycielami (opiekunami uczestni
ków Konkursu) oraz uroczystego wręczenia 
nagród konkursowych. Zarówno Rektor 
jak i Dziekan Wydziału Chemicznego podzię
kowali także pozostałym sponsorom Konkur
su -  w tym przede wszystkim POCH S.A.

S. Krompiec 25

Kw
iec

ień
 

20
05



Kw
ie

cie
ń 

20
05 GODNE 

ODNOTOWANIA
•  Nowe zasady gospodarowania 
substancjami, preparatami i odpadami 
niebezpiecznymi w Politechnice 
Śląskiej
16 lutego br. odbyło się zebranie organizacyj- 
no-szkoleniowe dla pełnomocników d/s gospo
darowania substancjami, preparatami i odpada
mi niebezpiecznymi zorganizowane przez 
Inspektorat BHP, a prowadzone przez Pełno
mocnika Rektora ds. Gospodarki Substancja
mi, Preparatami i Odpadami Niebezpiecznymi 
-  dr inż. Jacka Majewskiego.
Szkolenie miało na celu omówienie organiza
cji, prowadzenia i nadzoru nad systemem gos
podarowania substancjami, preparatami i od
padami niebezpiecznymi we wszystkich jed
nostkach Politechniki z uwzględnieniem spe
cyficznych uwarunkowań, związanych z wiel
kością Uczelni, rozproszoną lokalizacją, różno
rodnością i zmiennością stosowanych prepara
tów i substancji niebezpiecznych przy stosun
kowo małej skali, jak również zmiennością 
osób będących podmiotem systemu (studenci). 
Na wstępie została przedstawiona przez dr inż. 
Jacka Majewskiego chronologia stopniowego 
wprowadzania systemu gospodarki substancja
mi i odpadami niebezpiecznymi, począwszy od 
inicjatyw podjętych na Wydziale Chemicznym 
w 1993 roku, a skończywszy na Zarządzeniu 
Nr 12/2004/2005 Rektora Politechniki Śląskiej 
z dnia 6 stycznia 2005 roku.
Omówione zostały procedury związane z wła
ściwym zarządzaniem systemem gospodarowa
nia substancjami, preparatami i odpadami nie
bezpiecznymi, takie jak: opracowywanie i wy
dawanie wewnętrznych zarządzeń i instrukcji, 
powołanie pełnomocników jednostek, ustalenie 
sposobu ewidencji odpadów niebezpiecznych, 
ustalenie rodzajów i miejsc zbierania odpadów, 
dokonywanie wyboru firmy odbierającej odpa
dy.
Kolejnym punktem zebrania było szkolenie 
i dyskusja związana z zadaniami i obowiązka
mi wynikającymi z pełnienia funkcji pełno
mocnika ds. gospodarowania substancjami che
micznymi i odpadami niebezpiecznymi w jed
nostce wewnętrznej Uczelni.
Na pełne działanie systemu składa się: ustale
nie miejsc przechowywania substancji, prepa
ratów i odpadów niebezpiecznych, wyznacze

nie miejsc zbierania odpadów niebezpiecznych 
i osób za to odpowiedzialnych, prowadzenie 
ewidencji substancji bardzo toksycznych z po
daniem personalnej odpowiedzialności, zapew
nienie dostępu do informacji o regulacjach 
prawnych, zarządzeniach uczelnianych, in
strukcjach i kartach charakterystyki substancji 
niebezpiecznych, prowadzenie szkoleń powo
łanych pełnomocników, okresowe prowadzenie 
audytów.
W zakończeniu zebrania przedstawiono per
spektywy dalszego działania przyjętego na 
Uczelni systemu w zakresie postępowania 
z substancjami, preparatami i odpadami niebez
piecznymi, w tym upowszechniania obowiązu
jących zasad, cyklicznych audytów wprowa
dzonego systemu, dążenia do zmniejszenia 
strumienia wytwarzanych odpadów.

A. Senik, I. Hryniewicz

• Wrocław -  Targi Książki 
Naukowej
Już po raz jedenasty w gmachu Politechniki 
Wrocławskiej w dniach 16-19 marca br. odby
ły się Targi Książki Naukowej.
W pierwszym dniu Targów rozstrzygnięto kon
kurs na Najtrafniejszą szatę edytorską książ
ki naukowej. Jury pod przewodnictwem prof. 
Tadeusza Więckowskiego Nagrodę główną -  
Puchar Ministra Edukacji Narodowej i Sportu 
-  przyznało książce Leszka A. Dobrzańskiego 
„Metalowe materiały inżynierskie” opubliko
wanej przez Wydawnictwo WNT. 
Wydawnictwo Politechniki Śląskiej przygoto
wało na Targi ofertę ponad 60 pozycji książ
kowych. Największym zainteresowaniem cie



szyły się takie tytuły, jak „Rzeka w krajobra
zie miasta” Aliny Pancewicz oraz „Specjalne 
strefy ekonomiczne jako nowe obszary prze
mysłowe” Katarzyny Mazur. Dużo osób zwra
cało także uwagę na książki „Drgania konstruk
cji wzbudzane przepływem” Ryszarda Grybo- 
sia, „Metody numeryczne. Podstawy teoretycz
ne” Ewy Majchrzak i Bohdana Mochnackiego, 
oraz „Metody numeryczne” Jerzego Klamki 
i Zbigniewa Ogonowskiego. Bardzo pozytyw
nie przyjęto fakt pojawienia się większej ilo
ści publikacji z dziedziny architektury i dyscy
plin pokrewnych.
W Targach wzięło udział 52 wystawców. Wy
daje się, że dotychczasowa formuła Targów 
uległa już wyczerpaniu, czego objawem jest 
utrzymująca się na podobnym poziomie licz
ba uczestników oraz niska, nie odpowiadająca 
oczekiwaniom frekwencja. Opinię taką często 
można było usłyszeć w rozmowach, m.in. pod
czas Wieczoru Wydawców, który odbył Się w 
Muzeum Architektury. Jako jedną z przyczyn 
istniejącej sytuacji podawano niekorzystne 
warunki lokalowe, uniemożliwiające pomiesz
czenie większej liczby stoisk. Kolejna edycja 
Targów odbędzie się w marcu przyszłego roku. 
Organizatorzy mają zatem rok na przemyśle
nie i odnowienie koncepcji wrocławskiej im
prezy.

M. Gabzdyl

• Akredytacja dla Fizyki Technicznej
W społeczeństwie opartym na wiedzy uczelnie 
wyższe zajmują miejsce szczególne. To wła
śnie tutaj powstaje wiedza i stąd przekazywa
na jest społeczeństwu. Na uczelniach ciąży 
wielka odpowiedzialność za utrzymanie eduka
cji na możliwie wysokim poziomie. Dobra ja
kość uczelni powinna zaowocować w przyszło
ści sprawnie działającą gospodarką, w której 
istotne funkcje pełnić będą dobrze wykształce
ni obywatele. Społeczeństwo oczekuje od

uczelni wysokiej jakości. Poziom kształcenia 
na kierunku Fizyka Techniczna na Wydziale 
Matematyczno-Fizycznym naszej Uczelni 
w ubiegłym roku był przedmiotem weryfika
cji Komisji Akredytacyjnej Uczelni Technicz
nych (KAUT). Uwieńczeniem tych działań 
była podniosła uroczystość w dniu 21 marca 
2005 r. w Sukiennicach, w Sali Hołdu Pruskie
go. Odbyło się po raz trzeci w historii działa
nia KAUT uroczyste wręczenie certyfikatów. 
Certyfikaty KAUT wręczono 14 przedstawicie
lom władz jednostek, które uzyskały akredyta
cje na okres pięciu lat. Wśród nich znalazła się 
Fizyka Techniczna uprawiana na naszej Uczel
ni. Z rąk Przewodniczącej Komisji Akredyta
cyjnej Uczelni Technicznych, dr hab. inż. 
Alicji Konczakowskiej, prof. Pol. Gdańskiej, 
dyplom -  certyfikat potwierdzający wysoki 
poziom kształcenia na naszym kierunku ode
brali Dziekan Wydziału Matematyczno-Fizycz
nego, dr hab. Stanisław Kochowski, prof. Pol. 
Śl. oraz z-ca dyr. Instytutu Fizyki, dr hab. inż. 
Marian Urbańczyk, prof. Pol. Śl.

M. Urbańczyk

T O T T

Komisja Akredytacyjna Uczelni Technicznych

w  uznaniu wysokiej jakości kształcenia 

udziela akredytacji na lata akademickie:

od 2004/2005 do 2009/2010

kierunkowi

fizyka  techniczna

prowadzonemu w 

Politechnice Śląskiej 

przez

Wydział M atematyczno  -  Fizyczny

Przewodnicząca 
Komisji Akredytacyjnej 
Uczelni /Jąrtynicznych

dr hab. inż. Alicji ikowska, prof. PG

Kraków, dnia 13.01.2005 r.

• Medal AGH dla prof. 
Eugeniusza Świtońskiego
W uznaniu zasług i zaangażowania oraz za 
wybitny wkład w rozwój Akademii Górniczo- 
Hutniczej Rektor AGH, prof. dr hab. inż. 
Ryszard Tadeusiewicz przyznał prof. dr. hab. 27
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leuszowy upamiętniający 85-lecie jej powsta
nia. W liście gratulacyjnym Rektor podkreśla: 
„To właśnie dzięki takim ludziom jak Pan 
Uczelnia zapisuje chlubne karty swojej histo
rii”.

Red.

łobęcki — Dyrektor Biura BHP. Do auli 200 
przybyło ok. 350 osób, więc niektórzy studen
ci mogli zająć jedynie miejsca stojące lub sie
dzące „na schodkach”.
Program spotkanie był następujący:
• Zatrudnienie naszych absolwentów w kopal
niach KHW,
• Przyjmowanie studentów na płatne praktyki 
zawodowe,
• Przyznawanie studentom stypendiów fundo
wanych.

• Górnictwo węgla kamiennego 
potrzebuje specjalistów
W dniu 21 kwietnia br. z inicjatywy Dziekana 
Wydziału Górnictwa i Geologii Politechniki 
Śląskiej -  prof. Krystiana Probierza odbyło się 
spotkanie przedstawicieli Zarządu Katowickie
go Holdingu Węglowego ze studentami nasze
go Wydziału.

28

Od lewej: Prezes S. Lasek, Dziekan K. Probierz 
i Prezes W. Mróz

Katowicki Holding reprezentowali: mgr inż. 
Stanisław Lasek -  Wiceprezes Zarządu ds. Pro
dukcji, mgr inż. Waldemar Mróz -  Wiceprezes 
Zarządu ds. Pracy oraz mgr inż. Eugeniusz Ma-

Po przedstawieniu naszych Gości przez Dzie
kana K. Probierza ogólne informacje o firmie, 
dokonaniach w dziele restrukturyzacji, jej 
udziale w krajowej produkcji węgla oraz per
spektywach na przyszłość -  w tym szansach na 
zatrudnienie -  przedstawił Dyrektor E. Mało- 
bęcki. Następnie Prezes W. Mróz wspierany 
przez Prezesa S. Laska odpowiadał na pytania 
studentów. W swej wypowiedzi stwierdził, że 
współczesny górnik to dobrze wyszkolony do 
pracy specjalista, któremu można bez obaw 
powierzyć obsługę nowoczesnego i często bar
dzo kosztownego sprzętu. Nic dziwnego, że 
ostatnio otwarto nowe technika górnicze. Przy
gotowanie do pracy wykwalifikowanego robot
nika dla potrzeb współczesnej kopalni wyma
ga kilku lat, a cóż dopiero osoby dozoru, w tym 
inżyniera. W najbliższym czasie w kopalniach 
KHW ubywać będzie wskutek naturalnych 
przyczyn ok. 1000 osób rocznie, z czego oko
ło 300 to osoby dozoru. Zatem, jak podkreślił 
Pan Prezes, zapotrzebowanie na inżynierów 
jest większe niż możliwości kształcenia nasze
go Wydziału. Biorąc pod uwagę fakt, że kraj 
nasz posiada bogate zasoby różnych kopalin 
użytecznych i dobrze rozwinięte górnictwo, nie 
ma obaw o zatrudnienie absolwentów wydzia
łów kształcących na kierunku Górnictwo 
i Geologia. Można wręcz zaryzykować stwier
dzenie, że właśnie przed nimi otwierają się lep
sze perspektywy niż przed absolwentami in
nych kierunków studiów. Oczywistym jest

Aula 200 wypełniona studentami



również fakt, że liczba kształconych studentów 
już nigdy nie osiągnie tak wysokiej liczby, jak 
w latach osiemdziesiątych.

Dyskusja w kuluarach

Zainteresowanie studentów poruszaną tema
tyką było ogromne. Perspektywy roztoczone 
przez naszych Gości w pełni zadowoliły stu
dentów, którzy jeszcze po zakończeniu spotka
nia zasięgali dodatkowych informacji w swo
bodnej dyskusji. Historia zatoczyła więc koło 
-  podobnie jak w czasach naszej młodości zno
wu istnieje możliwość odbycia płatnej prakty
ki i zarobienia paru groszy na „wakacje”. Jest 
jeszcze jeden aspekt tego zagadnienia, otóż to 
„przemysł” zgłasza się po absolwentów na 
uczelnię, trzeba dodać: na dobrą uczelnię 
i dobry wydział, i stwarza szansę zatrudnie
nia jego absolwentów, oczywiście głównie tych 
najlepszych. I tak powinno być również 
w przyszłości. Oczekujemy wizyty kolejnych 
pracodawców.

P. Strzałkowski

• Targi Pracy i Praktyk
W dniach 12-13 kwietnia br. w Ośrodku Spor
tu Politechniki Śląskiej przy ulicy Kaszubskiej 
28 w Gliwicach odbyły się Targi Pracy i Prak
tyk. Organizatorami targów byli: Stowarzysze
nie Studentów BEST Gliwice, Stowarzyszenie 
ds. Wymiany Uczelni Technicznych IAESTE 
przy współpracy z AEGEE, Biuro Karier Stu
denckich oraz Uczelniany Zarząd Samorządu 
Studenckiego.
Targi Pracy i Praktyk były pierwszym tego typu 
wydarzeniem na terenie uczelni od 2001 roku. 
Targi uroczyście otworzył JM Rektor Politech
niki Śląskiej prof. dr hab. inż. Wojciech Zie
liński. W swoim przemówieniu JM Rektor 
podkreślił cel targów, jakim jest możliwość 
wzajemnych kontaktów studentów i firm. Wy
raził także nadzieję, że kolejne targi zgromadzą 
większą liczbę wystawców.
Na targach prezentowały się takie firmy jak: 
Accenture, Adecco, Beumer, Capgemini, Com
puterland, Delphi, Fluor, Garuda, GZE, Hager

skie Radio Katowice, Radio Flash, ORS, „Ga
zeta Wyborcza”, „Nowiny Gliwickie”, „Infor
mator Rynkowy”, „Fenomen”.
Była to świetna okazja dla studentów szukają
cych ciekawych, wakacyjnych staży, okazja do 
rozmowy z przedstawicielami firm, możliwość 
nawiązania kontaktów i zaprezentowania swo
jej osoby.

J. Kabut
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Polo, ING Bank Śląski, PWiK, Polkomtel, 
P&G, PZU, Saint-Gobain, Timken, TRW Pol
ska, Valeo, posiadające w swej ofercie oferty 
praktyk dla studentów oraz oferty pracy. 
Dodatkowo część firm zdecydowała się zapre
zentować swoją ofertę w drugim dniu targów. 
Prezentacje firm Delphi, Fluor, Garuda, GZE, 
Hager Polo, ING Bank Śląski, Polkomtel, Sa
int Gobain, TRW Polska miały miejsce na wy
działach AEił, GiG oraz w Biurze Karier Stu
denckich. Prezentacje wśród studentów cieszy
ły się dużym zainteresowaniem.
Honorowy patronat nad targami objął JM. Rek
tor Politechniki Śląskiej prof. Wojciech Zieliń
ski, Prezydent Gliwic Zygmunt Frankiewicz, 
Starosta Powiatu Gliwickiego Michał Nieszpo- 
rek oraz Marszałek Województwa Śląskiego 
Jan Czarski. Patronat merytoryczny sprawowa
ło Studenckie Forum Business Centre Club. 
Targi Pracy i Praktyk cieszyły się dużym zain
teresowaniem mediów. Patronat medialny nad 
targami sprawowali: TYP3, Radio Plus, Pol-

Kw
iec

ień
 

20
05



Kw
ie

cie
ń 

20
05

30

NOTATKI 
PRZEWODNICZĄCEGO 

RGSzW

Notatka nr 24 -  kwiecień 2005
Posiedzenia Prezydium i plenarne Rady Głów
nej odbyły się 13 i 14 kwietnia. Rada dokona
ła wyboru osób, które wejdą w skład Komisji 
Dyscyplinarnej przy Radzie Głównej, której 
kadencja rozpocznie się 1 stycznia 2006 roku. 
Kandydatów przedstawiły senaty uczelni, któ
re kształcą na wydziałach prawa (14 uniwer
sytetów) oraz inne wybrane przez Radę drogą 
losowania. 25-osobowa Komisja Dyscyplinar
na jest najwyższym organem orzekającym 
w sprawach etycznych szkolnictwa wyższego, 
a jej głównym zadaniem jest dbałość o utrzy
manie wysokiego morale środowiska akade
mickiego. Jest organem odwoławczym wzglę
dem uczelnianych komisji dyscyplinarnych 
oraz organem pierwszej instancji w przypad
ku oceny nagannego zachowania osób sprawu
jących funkcje kierownicze. Komisja Dyscypli
narna przy Radzie Głównej jest umocowana 
w ustawie o szkolnictwie wyższym i działa na 
podstawie rozporządzenia Rady Ministrów 
w sprawie postępowania dyscyplinarnego wo
bec nauczycieli akademickich. Nowo wybranej 
Komisji należy życzyć wytrwałości w postępo
waniu i eliminowaniu nieprawidłowości, jakie 
dotykają nasze środowisko. Od postawy Komi
sji Dyscyplinarnej przy Radzie Głównej i dys
cyplinarnych komisji środowiskowych w dużej 
mierze zależy, czy środowiska uczelniane 
uchronią się przed plagą nieetycznych zacho
wań, jakie dotykają inne grupy społeczne. 
Głównym tematem dyskusji był Narodowy 
Plan Rozwoju na lata 2007-2013. Wobec ogól
nych sformułowań jakie znalazły się w doku
mencie trudno odnieść się do spraw szczegó
łowych. Taką kwestią są między innymi spra
wy nauki i edukacji. O nauce mówi się niewie
le, a o edukacji w kontekście ogólnym, bez dos
trzeżenia ważnej roli szkolnictwa wyższego 
w rozwoju gospodarczym i społecznym. Nie
pokój budzą propozycje niektórych rozwiązań 
dla obszaru szkolnictwa wyższego. Jest kwe
stią bezsporną, że niezbędne jest wdrożenie 
reguł rynkowych do tego sektora. Jednak pry
watyzacja państwowego szkolnictwa wyższe
go, połączona z utworzeniem „spółek skarbu 
państwa”, nie wydaje się być trafnym pomy

słem, bowiem spółki skarbu państwa, które ak
tualnie u nas funkcjonują, nie mogą być sta
wiane za przykład do naśladowania. Rada prze
kazała uwagi o Narodowym Planie Rozwoju, 
wskazując, że winien on być przedmiotem dal
szych konsultacji.
Rada w stanowisku 63/2005 wyraziła zanie
pokojenie z powodu braku możliwości zdawa
nia egzaminów maturalnych przez osoby do
tknięte losowymi przypadkami -  w dodatko
wym terminie. Rada uważa, że termin ten po
winien być tak zaplanowany, aby maturzyści 
mogli uczestniczyć w procedurach rekrutacji 
do szkół wyższych na rok akademicki 2005/ 
2006.
Rada, zapoznała się z projektami rozporządzeń 
Ministra Nauki i Informatyzacji w sprawie kry
teriów i trybu przyznawania i rozliczania środ
ków finansowych na naukę przeznaczonych na 
organizowanie i finansowanie projektów ba
dawczych, projektów celowych i zadań z za
kresu działalności wspomagającej badania oraz 
w sprawie szczegółowych zasad gospodarki fi
nansowej Funduszu Nauki i Technologii Pol
skiej. Pierwszy z projektów został przez Radę 
zaopiniowany pozytywnie. Do drugiego zgło
szono kilka uwag dotyczących potrzeby 
uwzględnienia ciał opiniodawczych przy pier
wotnym podziale kwot, niepewności związa
nych z zasilaniem Funduszu Nauki i Techno
logii Polskiej -  tylko z prywatyzacji -  oraz po
trzeby zwrócenia większej uwagi na wspiera
nie rozwoju młodych kadr naukowych i na 
upowszechnianie oraz promowanie osiągnięć 
naukowych. Rada zaopiniowała wnioski jednos
tek organizacyjnych szkół wyższych o przyzna
nie uprawnień do nadawania stopni naukowych 
oraz regulaminy przyznawania stypendiów na
ukowych. Zaopiniowany został pozytywnie 
projekt standardów nauczania dla kierunku „in
żynieria biomedyczna”, którego ustanowienie 
Rada zarekomendowała Ministrowi Edukacji 
Narodowej i Sportu w uchwale 178/2005. Rada 
pozytywnie odniosła się do wniosku Rektora 
Akademii Ekonomicznej w Krakowie o utwo
rzenie kierunku studiów o nazwie „gospodar
ka i administracja publiczna” -  za zgodą Pań
stwowej Komisji Akredytacyjnej (to jest w try
bie art. 4a ustęp 3 ustawy o szkolnictwie wy
ższym). Uchwałą 171/2005 Rada uzupełniła 
uchwałę Nr 168/2005 w sprawie czasu trwa
nia studiów, umiejscowienia i treści przedmio
tów ogólnych w standardach kształcenia oraz 
zalecanego poziomu liczby godzin przedmio



tów ogólnych, podstawowych i kierunkowych 
na studiach pierwszego stopnia. Jest to ważny 
dokument, który wraz z uchwałą 120/2004, 
określa zasady przygotowywania nowych stan
dardów kształcenia.
12 kwietnia miało miejsce spotkanie Ministra 
Edukacji Narodowej i Sportu oraz przedstawi
cieli Departamentu Szkolnictwa Wyższego 
i Rady Głównej z ekspertami przygotowujący
mi projekty standardów kształcenia - nieobec
nymi na pierwszym spotkaniu w końcu marca. 
Tym samym powołani zostali eksperci dla 
wszystkich kierunków studiów. Ich nazwiska 
dostępne są na stronie internetowej MENiS. 
Eksperci podjęli się ważnego i trudnego zada
nia, bowiem nie jest łatwo określić ramy no
woczesnego kształcenia w krótkim dokumen
cie jakim mają być standardy. Z tego co mi 
wiadomo, podejmowane są szerokie konsulta
cje środowiskowe nie tylko na poziomie szkół 
wyższych, ale również instytucji i towarzystw 
naukowych, organizacji pracodawców i innych. 
Jest gorący apel, aby ułatwić pracę ekspertom 
oraz służyć im radą i doświadczeniem. Eksper
ci pełnią rolę koordynatorów i przygotowują 
standardy wspólnie z instytucjami nauczający
mi oraz zatrudniającymi przyszłych absolwen
tów. Wyjaśnieniu kwestii przypisywania punk
tów ECTS przedmiotom określonym w stan
dardach służyło spotkanie przedstawicieli Rady 
Głównej oraz Departamentu Szkolnictwa Wyż
szego MENiS z Promotorami Bolońskimi. Jest 
istotne, aby zasady przypisywania były spójne 
i jednakowo rozumiane przy formułowaniu 
standardów dla różnych kierunków studiów.
13 i 14 marca odbyły się dwa posiedzenia Sej
mowej Komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży 
w sprawie projektu ustawy „Prawo o szkolnic
twie wyższym”. Zakończyły one dyskusję -  na 
obecnym etapie -  nad projektem. Projekt ma 
być sprawdzony pod względem poprawności 
legislacyjnej i trafić pod obrady Sejmu. Na 
ostatnich posiedzeniach posłowie zapropono
wali daleko idącą nowelizację ustawy o stop
niach i tytule naukowym oraz o stopniach i ty
tule w zakresie sztuki, która znosi zatwierdza
nie przez CK stopni doktora habilitowanego 
w obecnym kształcie. Zaproponowana zmiana 
zyskała jednoznaczne poparcie Komisji i zyska 
je zapewne w Parlamencie. Na jednostki spad
nie więc obowiązek dogłębnej analizy rozpra
wy, dokumentacji oraz oceny kandydata zanim 
otrzyma on najwyższy stopień naukowy. Bę
dzie to istotne wyzwanie, bowiem CK zacho

wa prawo wstrzymywania lub zawieszania 
uprawnień w tym zakresie. Z drugiej strony, 
zwolennicy zniesienia habilitacji od dawna za
rzucali instytucjom nadającym ten stopień na
ukowy i CK zbytni liberalizm. Jest więc oka
zja, aby wzmocnić pozycję habilitacji tak, aby 
stała się ona autentycznym sitem, przez które 
przejdą tylko ci, którzy poprzez osiągnięcia 
i kreatywne umiejętności przygotowani są do 
pełnienia kierowniczej roli w instytucjach aka
demickich i naukowych. Jeśli to nie nastąpi, 
jest prawdopodobne, że habilitacja zniknie 
z naszego systemu szkolnictwa wyższego i na
uki.

Jerzy Błaiejowski

KULTURA

• Pamięć czasu
21 kwietnia w Klubie Pracowników Politech
niki Śląskiej została otwarta wystawa rysunku 
Anny Kowalczyk-Klus. Autorka wystawy 
ukończyła Akademię Sztuk Pięknych w Krako
wie -  Wydział Grafiki w Katowicach. Otrzy
mała dyplom z wyróżnieniem w 1972 roku 
w pracowni prof. Andrzeja Pietscha. Po studiach 
rozpoczęła pracę dydaktyczną w macierzystej 
uczelni a od roku 1988 związała się z filią Uni
wersytetu Śląskiego w Cieszynie. W 2000 roku 
otrzymała tytuł profesora sztuk plastycznych, 
obecnie kieruje Katedrą Rysunku w Instytucie 
Sztuki Filii Uniwersytetu Śląskiego w Cieszy
nie.

Jest laureatką stypendium Ministerstwa Kultu
ry i Sztuki oraz licznych nagród za działalność 
artystyczną i naukową. Swoją twórczość pre-

Kw
iec

ień
 

20
05



Eksponowana w Klubie wystawa rysunków za
tytułowana „Pamięć czasu” prezentuje najnow
sze prace z cyklu „Fala”, „Monady” oraz „Epi
tafia”.
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Drobnymi pociągnięciami piórka, artystka 
w sposób niezwykle delikatny i subtelny kreuje 
wizje będące wyrazem swoich emocji. Ofiaro
wuje nam to, co jest wyobraźnią, ale też i do

świadczeniem. ”Pamięć czasu” to prace lirycz
ne i zarazem dynamiczne.
Jerzy Solik w katalogu do wystawy pisze: 
”Te intrygujące, czarowne metaforą rysunki 
uwodzące linią zmysłowo niemal dotykalną, 
kuszące szarością i niepokojące czernią prace 
sycą poetycką wizją potrzebę przebrzmiałej ko
nieczności zapytań egzystencjalnych. Liryzm 
i dramatyzm, tęsknota i wzruszenie, namięt
ność, tkliwość i pokora, tożsamość, fascynacja, 
witalizm, głębia, współczucie i los wypełniają 
semantyczne ciągi z sugestywnością i odda
niem właściwym Autorce.”
Wystawa niezwykła i intrygująca przyciągnę
ła na otwarcie tłumy gości. Wernisaż uświet
nił recital Pawła Motyczyńskiego, ucznia PSM 
II st. w klasie fortepianu prof. Krystyny Mo
szyńskiej, który z pasją wykonał utwory 
H. M. Góreckiego, J. Brahmsa i F. Chopina. 
Bywalcy naszej Galerii dobrze to wiedzą, ale 
pozostałych Czytelników warto poinformować, 
że Pani Profesor Anna Kowalczyk-Klus często 
pełni w naszej Galerii rolę współgospodarza, 
przedstawiając artystów prezentujących 
swoje prace, a czyni to bardzo profesjonalnie 
i z ogromnym wdziękiem.

Red.

• Koncert Konstantego Andrzeja 
Kulki
28 kwietnia o godz. 19.00 w Klubie Pracow
ników Politechniki Śląskiej gościł z występem 
Konstanty Andrzej Kulka, jeden z najwybit
niejszych polskich skrzypków. Artysta urodził 
się w 1947 roku w Gdańsku. Naukę gry na 
skrzypcach rozpoczął w wieku 8 lat. Swoje 
umiejętności rozwijał pod kierunkiem prof. 
Stefana Hermana w Liceum Muzycznym oraz 
w Państwowej Wyższej Szkole Muzycznej 
w Gdańsku, w której w 1971 r. uzyskał dyplom 
z wyróżnieniem.
W 1964 roku, jeszcze jako uczeń liceum, Kon
stanty Andrzej Kulka otrzymał wyróżnienie na 
Międzynarodowym Konkursie Skrzypcowym 
im. Niccolo Paganiniego w Genui. Drogę do 
sławy otworzył muzykowi Międzynarodowy 
Konkurs M uzyczny ARD w Monachium 
w 1966 roku, na którym zdobył I nagrodę. Wy
darzenie to zapoczątkowało jego światową ka
rierę.
Począwszy od 1966 roku Konstanty Andrzej 
Kulka koncertował na całym świecie z najzna
komitszymi orkiestrami, jak Berliner Philhar- 
moniker, Chicago Symphony Orchestra, Lon
don Symphony, English Chamber Orchestra. 
Występował na licznych festiwalach muzycz

zentowała na ponad trzydziestu wystawach in
dywidualnych. Uczestniczyła w ponad stu kra
jowych i międzynarodowych wystawach gra
fiki. Jej prace znajdują się w zbiorach licznych 
muzeów w kraju i za granicą.



nych, m.in. w Lucernie, Bordeaux, Berlinie 
i Barcelonie.

Penderecki czy Szymanowski; sonaty Bacha, 
Brahmsa, Debussy’ego i Beethovena oraz 
utwory wirtuozowskie Paganiniego, Wieniaw
skiego, Czajkowskiego. W ogromnym repertu
arze artysty ważne miejsce zajmuje także mu
zyka współczesna.
Przed koncertem w Klubie Pracowników Po
litechniki Śląskiej słowo wstępne o muzyce, 
poezji i ... samotności wygłosiła Danuta Wę- 
grzyk. Przy fortepianie Artyście towarzyszyła 
Maria Szwaj ger-Kułakowska, prof. Akademii 
Muzycznej w Katowicach.
W trakcie koncertu Artysta wykonał Sonatę 
F-dur op. 24 „Wiosenną” Ludwiga van Beetho- 
vena oraz pięć utworów Henryka Wieniawskie
go, wśród nich legendarnego „Poloneza 
D-dur”, tajemniczą, smutną i przejmującą 
„Legendę”, żywiołowe „Obertasa” i „Kujawia
ka”. Zakończenie było niezwykle efektowne: 
zabrzmiało „Scherzo-Tarantella”, po którym 
mistrz dał się uprosić o zagranie jeszcze jed
nego utworu na bis.

Kameralna atmosfera Klubu Pracowników Po
litechniki Śląskiej pozwoliła skrzypcom i for
tepianowi wybrzmieć z wielką wyrazistością.

Koncert spotkał się ze znacznym zainteresowa
niem. Sala klubu była wypełniona po brzegi. 
Koncert Konstantego Andrzeja Kulki w Klu
bie Pracowników Politechniki Śląskiej umoż
liwił wszystkim spragnionym muzycznych 
wrażeń na obcowanie z wielką muzyką w mi
strzowskiej interpretacji jednego z najznako
mitszych polskich skrzypków. Z pewnością 
żaden z obecnych na koncercie melomanów nie 
mógł czuć się zawiedziony. Byliśmy bowiem 
świadkami wspaniałego muzycznego spotka
nia.

P. Dos

SPORT
• Tenis stołowy
W sobotę 16 kwietnia br. rozegrano ostatni, 
czwarty turniej z cyklu zawodów o Akademic
kie Mistrzostwo Śląska Szkół Wyższych w te
nisie stołowym (Katowice -  sala Uniwersyte
tu Śląskiego). Reprezentacja Politechniki Śl. 
wystąpiła w składzie:

Kobiety

Anna Minkus (OiZ, st. podypl.)
Wirginia Czyżyk (MF)
Aneta Doniec (GiG)
Anna Gawlik (Ch)

Mężczyźni

Bartosz Kwodawski (AEil)
Tomasz Kocik (IŚiE)
Marek Kądziela (GiG)
Jacek Krzyżowski (AEil).
Podobnie jak poprzednio, reprezentacja zmo
bilizowała się; odnieśliśmy sukcesy w poszcze
gólnych kategoriach, co dało zwycięstwo 
w klasyfikacji końcowej Wyższych Uczelni 
Śląska.
W punktacji drużynowej kobiet, mężczyzn 
i łącznej czwarty turniej wygrała zdecydowa
nie Politechnika Śląska, nad AWF-em Katowi
ce i Uniwersytetem Śląskim.
Zawodnicy Politechniki Śląskiej występujący 
w ligach państwowych, np. B. Kwodawski 
i A. Kądziela, ze względu na obowiązki wobec 
klubów, w których występują, nie mogli wziąć 
udziału we wszystkich czterech turniejach. 
Mistrzem Śląska został Marek Świeczek (Uni
wersytet Śląski II liga). Mistrzynią Śląska zo
stała Patrycja Moltu (GWSP Mysłowice, eks

Skrzypek dokonał wielu nagrań płytowych, ra
diowych i telewizyjnych. W bogatej dyskogra
fii artysty znalazły się m.in. koncerty skrzyp
cowe takich kompozytorów jak: Vivaldi, Mo
zart, Bartok, Beethoven, Brahms, Karłowicz,
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mistrzostw świata i Europy ).
W punktacji drużynowej bezapelacyjne zwy
cięstwo odniosła Politechnika Śląska, a kolej
ne miejsca zajęły reprezentacje AWF Katowi
ce i Uniwersytetu Śląskiego. Ogółem sklasy
fikowano reprezentacje 14 uczelni.

P. Żemła

•  AMŚ1 w koszykówce kobiet
W niedzielę 17 kwietnia br. o godz. 11.00 
w hali OSiR rozegrano mecz koszykówki ko
biet w ramach Akademickich Mistrzostw 
Śląska. Miał to być pierwszy z cyklu turnie
jów rozegrany z udziałem trzech drużyn: Poli
techniki Śląskiej Gliwice, AE Katowice, 
GWSP Chorzów.
W związku z niestawieniem się zespołu GWSP 
Chorzów odbył się tylko jeden mecz -  Poli
techniki Śląskiej Gliwice z AE Katowice, 
w którym po ciężkim boju zwyciężyły nasze 
koszykarki wynikiem 48:38 (24:18).

P. Niczke

• Narciarze na podium MPSzW
Bardzo udanie dla naszej Uczelni zakończyły 
się w Zakopanem Mistrzostwa Polski Szkól 
Wyższych w narciarstwie alpejskim przepro
wadzone w dniach 13-16 marca br. Reprezen
tanci Politechniki Śląskiej nieznacznie popra
wili swoje wyniki sprzed dwóch lat (Mistrzo
stwa odbywają się co dwa lata), zajmując osta
tecznie II-miejsce w kategorii kobiet oraz III 
miejsce w kategorii mężczyzn -  w klasyfika
cji typów uczelni (czyli Politechnik), a VI miej
sca zarówno wśród kobiet jak  i mężczyzn 
w klasyfikacji wszystkich wyższych uczelni 
w Polsce, (w 2003 roku: II-kobiety , IV-męż- 
czyźni w MP Politechnik).
Jak podkreśla trener sekcji narciarstwa, 
mgr Ewa Książek, satysfakcja z osiągniętego 
sukcesu jest tym większa, że tym razem poko
naliśmy zdecydowanie odwiecznych naszych 
rywali, tj. Politechnikę Krakowską -  w rywa
lizacji kobiet oraz AGH z Krakowa -  w rywa
lizacji mężczyzn.
Najlepsze przejazdy w naszej reprezentacji od
notowali:
- Piotr Kalisz -  OiZ V: indywidualnie Il-miej- 
sce w gigancie mężczyzn oraz II miejsce 
w dwuboju mężczyzn (klasyfikacja Politech
nik),
- Agnieszka Bemas AR II: indywidualnie III- 
miejsce w gigancie kobiet oraz III miejsce 
w dwuboju kobiet (klasyfikacja Politechnik ).
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Jednak, zdaniem trenera, wszyscy zawodnicy 
reprezentujący naszą Uczelnię ciężko zapraco
wali na osiągnięty sukces.
W M istrzostwach wzięła udział rekordowa 
liczba zawodników. Ogółem wystartowało oko
ło 450 zawodników, w tym 200 studentek z 40 
uczelni oraz 250 studentów z 52 uczelni. Z tego 
powodu organizatorzy Mistrzostw mieli nie 
lada problem do rozwiązania: jak  sprawnie 
przeprowadzić zawody przy takiej liczbie 
uczestników.

Trener alpejczyków mgr Ewa Książek 
wśród swoich podopiecznych

Z relacji naszych reprezentantów wynika, 
że zawody mimo to przebiegły sprawnie, głów
nie dzięki doskonałym warunkom narciarskim, 
jakie panowały tego dnia w Zakopanem. 
Wyniki osiągnięte na Mistrzostwach potwier
dziły bardzo dobre przygotowanie naszych re
prezentantów w tym sezonie. Przypomnijmy, 
że 22 lutego, a więc na niespełna miesiąc przed 
Mistrzostwami, w Wiśle-Stożku, w Akademic
kich Mistrzostwach Śląska, drużyna narciarzy 
z Politechniki Śląskiej uplasowała się na bar
dzo wysokim II miejscu w kategorii kobiet oraz 
III miejscu w kategorii mężczyzn.

W. Moskwiak
r

• AMS1. w piłce ręcznej mężczyzn
11 kwietnia br. został rozegrany w Raciborzu 
I turniej o Akademickie Mistrzostwo Śląska 
w piłce ręcznej mężczyzn. Gospodarzem za
wodów było Kolegium Nauczycielskie z Ra-



ciborza. Mecze rozegrane zostały na hali spor
towej „RAFAKO”. Drużyny z Gliwic, Katowic 
oraz Bytomia prezentowały wysoki i bardzo 
wyrównany poziom, dlatego ostra walka po
między tymi zespołami toczyła się niejedno
krotnie do ostatnich sekund gry. Pod nieobec
ność kilku czołowych zawodników naszej re
prezentacji, Politechnika Śląska ostatecznie 
uplasowała się na 3-miejscu. Występ naszej 
drużyny w tych zawodach raczej nie należy za
liczyć do udanych.

W. Moskwiak

• Judo -  sukcesy juniorów i dzieci
• Doskonale spisał się judoka Klubu Środowi
skowego AZS Politechniki Śląskiej Marcin 
Niedzielski, który wywalczył srebrny medal 
i tytuł wicemistrza na Otwartych Mistrzo
stwach Hiszpanii. Rok temu ten utalentowany 
gliwiczanin wywalczył tytuł mistrzowski 
w kategorii juniora młodszego, w tym roku 
startował już w grupie juniorów, w kategorii 
wagowej 72 kg.
• Natomiast w Bratysławie bardzo dobrze 
spisali się juniorzy młodsi. W prestiżowej 
imprezie z udziałem zawodników z Czech, 
Austrii, Słowacji i Polski Jacek Malczewski 
zdobył złoty medal w wadze 60 kg, a jego klu
bowi koledzy Robert Krzęcio (73 kg) i Michał 
Garbacz (81 kg) wywalczyli brązowe krążki. 
Na V miejscu uplasował się Paweł Golański 
(60 kg). Wszyscy oni przygotowują się do 
Olimpiady Młodzieży (Chełm, koniec kwiet
nia).
• Otwarte Międzynarodowe Mistrzostwa 
Śląska dzieci w judo zakończyły się triumfem 
naszych reprezentantów. Wśród ponad 300 za
wodników z 35 klubów zdobyli oni 6 pierw
szych, 4 drugie i 7 trzecich miejsc.
• 23 kwietnia br. rozegrano w Bytomiu Turniej 
Nadziei Olimpijskich Młodzików, w którym 
startowało 210 zawodników i zawodniczek 
z 23 klubów. Nasi reprezentanci zajęli 3 pierw
sze miejsca, 2 drugie, 4 trzecie i 3 piąte miej
sca.
• Podczas Ogólnopolskiej Olimpiady Mło
dzieży, która odbyła się w Chełmie w dniach 
29.04-2.05.2005, młodzi judocy Gliwickiego 
AZS-u udowodnili po raz kolejny, że należą do 
krajowej czołówki, ulegając tylko zespołowi 
Czarnych Bytom.
Szczerze mówiąc, nie liczyłem na aż tak do
bry wynik całej drużyny. Jest to przecież naj
ważniejsza krajowa impreza w kategorii junio
rów młodszych. W każdej kategorii wagowej 
startuje ponad dwudziestu zawodników z ca
łej Polski, a zawodnicy teoretycznie bardzo

mocni nie zawsze wygrywają swoje pojedyn
ki. Tym razem to zawodnicy z Gliwic byli czę
sto górą i w poszczególnych pojedynkach spra
wiali miłe niespodzianki. Zaskakująco dobrze 
powalczył Michał Garbacz (81 kg), ocierając 
się o brązowy medal; ostatecznie uplasował się 
na wysokim 5 miejscu. Natomiast Robert Krzę
cio po efektownym zwycięstwie nad fawory
zowanym Pawłem Gonciarzem z Bochni roz
budził nadzieję na wysoki wynik, ale w kolej
nych pojedynkach nie wykorzystał swojej 
szansy, plasując się ostatecznie na 7 miejscu. 
Nie do końca zadowoleni ze swojego startu 
byli Paweł Golański, Krzysztof Zwierzyński 
i Krzysztof Żyła (60 kg), którzy zajęli 9 miej
sca. Na szczególne wyróżnienie zasługuje start 
Jacka Malczewskiego (60 kg), jednego 
z dwóch kandydatów do tytułu mistrzowskie
go. Finałowy pojedynek z Jakubem Kubieńcem 
z Czechowic-Dziedzic stał na bardzo wysokim 
poziomie i był niezwykle zacięty. Walka roz
strzygnęła się dopiero w dogrywce -  wtedy już 
sędziowie nie mieli wątpliwości kto był lepszy: 
Jacek zwyciężył 3:0. Dzięki temu zwycięstwu 
Jacek jest głównym kandydatem do reprezen
towania naszego kraju w czerwcowych Mi
strzostwach Europy. Musi jednak potwierdzić 
swoją klasę na międzynarodowych turniejach. 
Pierwszym sprawdzianem będą Międzynarodo
we Mistrzostwa Niemiec w Berlinie; to bardzo 
mocno obsadzony turniej, ale Jacka w obecnej 
formie stać na dobry wynik.
W następnym dniu stanęły do boju nasze 
dziewczyny. Zofia Rogala, mimo że startuje 
jeszcze w młodszej kategorii wiekowej -  jako 
młodziczka -  wywalczyła w kategorii 44 kg 
brązowy medal. W walce o ten medal pokaza
ła dużą klasę, nie dając szans przeciwniczce. 
Odnotować też należy 7 miejsce Agnieszki 
Rogalskiej (48 kg) oraz 9 miejsce Agnieszki 
Radziszewskiej.
Wszyscy wymienieni zawodnicy uczęszczają 
do klasy sportowej Gimnazjum nr 4, prowadzo
nej przez trenera Tadeusza Połomskiego.
Do sukcesów niewątpliwie przyczyniła się dob
ra współpraca zespołu trenerskiego: Bronisła
wa Wołkowicza, Grzegorza Kotlińskiego oraz 
ojca sukcesów gliwickiego AZS-u, trenera ko
ordynatora Czesława Garncarza.

Cz. Garncarz

• MPSzW w judo kobiet
17 kwietnia br. w Warszawie odbył się turniej 
judo kobiet w ramach MP Szkół Wyższych. 
Reprezentacja Politechniki Śląskiej liczyła 
7 zawodniczek. Niestety, reprezentantki naszej 
Uczelni nie mają dostatecznego doświadczenia 35
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niczki, członkinie Klubów AWF itd. Start był 
jednak potrzebny, bo po raz pierwszy nasze stu
dentki wzięły udział w tak poważnej imprezie; 
na pewno na następnych zawodach będzie le
piej. Zawody te miały ważny wymiar propa
gandowy i liczę, że do sekcji judo przyjdzie 
więcej kobiet. Organizacja zawodów -  bez za
rzutu. Brawo dla Warszawy!

H. Braś

•  Eliminacje strefy D do MPSzW w 
judo mężczyzn
22 marca br. we Wrocławiu odbyły się strefo
we eliminacje Mistrzostw Polski Szkół Wyż
szych w judo mężczyzn. Reprezentacja Poli
techniki Śląskiej wystąpiła w 12-osobowym 
składzie i wystartowała bardzo dobrze, gdyż do 
finału ogólnopolskiego zakwalifikowało się 11 
zawodników, zajmując czołowe miejsca 
w swoich wagach.
Konkurencja była silna, gdyż startowali zawod
nicy AWF oraz inni klasowi zawodnicy, częs
to członkowie kadry narodowej. Należy pod
kreślić profesjonalną postawę sędziów, którzy 
pracowali znakomicie w bardzo trudnych wa
runkach. Organizatorom natomiast należy się 
nagana -  zawody tej rangi nie zostały należy
cie przygotowane. Lekarz zawodów spóźnił się 
półtorej godziny, brakowało tablic wyników, 
czerwonych przepasek, a sędziowie czasu mie
rzyli go za pomocą telefonów komórkowych. 
Zawodnikom nie wręczono dyplomów i nie 
ogłoszono wyników zawodów. Konkluzja na
suwa się jedna: tym ludziom z Wrocławia nie 
należy powierzać organizacji niczego. Gdyby 
przyznawano medale za antypropagandę spor
tu, to na pewno byliby murowanymi kandyda
tami do takiego odznaczenia.
Teraz czekamy już na finały Mistrzostw, które 
odbędą się w Łodzi w terminie od 30 kwietnia 
do 1 maja br. Trzymajcie kciuki!

H. Braś

•  Górale od Gliwic
24 kwietnia br. na terenach lasu łabędzkiego 
w Gliwicach zostały przeprowadzone zawody 
w ramach Akademickich Mistrzostw Śląska 
w kolarstwie górskim, które zgromadziły na 
starcie 47 zawodników w dwóch kategoriach. 
Zawodnicy rywalizowali na dystansie 28 km, 
zawodniczki miały do pokonania 13 km. 
Świetną formą wykazali się reprezentanci Po
litechniki Śląskiej. Po starcie wyścigu męż
czyzn prowadzenie objął Paweł Wiendlocha, 
dzielnie odpierając ataki innych zawodników.

Tuż za nim jechali kolejni reprezentanci Poli
techniki Śląskiej: Paweł Urbańczyk i Mariusz 
Czapla, i w takiej kolejności dojechali do mety. 
Wśród akademiczek wspaniałą jazdą od startu 
do mety popisała się Iwona Seweryn reprezen
tująca Politechnikę Śląską, zdecydowanie de
klasując rywalki.
Wyniki mężczyzn:
1. Paweł Wiendlocha
2. Paweł Urbańczyk
3. Mariusz Czapla
- wszyscy z Politechniki Śląskiej
Wyniki kobiet'.
1. Iwona Seweryn -  Politechnika Śląska
2. Dorota Nowak- Ś1AM Zabrze
3. Liwia Kwaśniak- UŚ Katowice 
Drużynowo zwyciężyła Politechnika Śląska 
przed AE Katowice i UŚ Katowice.

R. Madaj

•  AMŚ1. w brydżu sportowym
W sobotę, 16 kwietnia, w sali gimnastycznej 
Ośrodka Sportu Politechniki Śląskiej przy 
ul. Konarskiego, zostały rozegrane I Akade
mickie Mistrzostwa Śląska w Brydżu Spor
towym. O godzinie 10 rano 28 zawodników 
rozpoczęło sześciogodzinne zmagania na dłu
gim dystansie 39 rozdań. Bezkonkurencyjni 
okazali się doświadczony Paweł Max Jończyk 
reprezentujący Górnośląską W yższą Szkołę 
Przedsiębiorczości z Chorzowa w parze z za
wsze groźnym Pawłem Miemiolem Miemicz- 
kiem. Z wynikiem 64,28% wręcz zdeklasowa
li swoich konkurentów. Na następnym stopniu 
podium stanęli studenci gliwickiej Politechni
ki Artur Guła -  Mikołaj Taczewski, uzyskując 
na finiszu 56,37%. Za nimi z wynikiem 
55,02% uplasowali się Sebastian Trojan rów
nież z Politechniki Śląskiej grający z etatowym 
reprezentantem Akademii Ekonomicznej 
w Katowicach Wojciechem Kubicą. Zwycięz
com serdecznie gratulujemy. W ostatecznym 
rozrachunku w punktacji uczelnianej zwycię
żyli gospodarze -  Politechnika Śląska, drugie 
miejsce zajął Uniwersytet Śląski, a na trzecim 
znalazła się Akademia Ekonomiczna z Kato-



Mistrzowie ze swoim trofeum

wic. Kolejne miejsca zajęli: Górnośląska Wy
ższa Szkoła Przedsiębiorczości z Chorzowa, 
Górnośląska Wyższa Szkoła Handlowa z Ka
towic oraz -  gościnnie -  Uniwersytet Jagiel
loński. Od strony organizacyjnej wszystko zos
tało dopięte na ostatni guzik. Rozgrywki toczy
ły się sprawnie, w komfortowych warunkach, 
pod stałą kontrolą sędziego Ryszarda Łazikie- 
wicza, który wzorowo wywiązywał się ze swo
ich obowiązków. Emocji sportowych było przy 
tym co niemiara, a atmosfera podczas całego 
turnieju bardzo dobra. Jedynym mankamentem 
była frekwencja. Uważamy jednak, że jak na 
debiut nie było najgorzej i liczymy, że Akade
mickie Mistrzostwa Śląska w Brydżu Sporto
wym wejdą na stałe do programu zmagań mię
dzy śląskimi uczelniami i z roku na rok będą 
cieszyły się większym zainteresowaniem. 
Do zobaczenia za rok!
Pełne wyniki na stronie: 
www. slasku brydż.prv.pl

M. Taczewski

• Szachy
W dniach 1-3 maja br. we Wrocławiu odbyły 
się XXIII Akademickie Drużynowe Mistrzo
stwa Polski Szkół Wyższych w Szachach.
Organizatorem zawodów był Klub Sportowy 
AZS Politechnika Wrocław. Rozgrywki składa

ły się z 2 turniejów indywidualnych (kobiet 
i mężczyzn) oraz turnieju drużynowego.
W pierwszym dniu akademicy rozegrali turnie
je indywidualne. Zarówno kobiety, jak i męż
czyźni rozegrali 9 partii szachowych, granych 
tempem 15 minut na zawodnika.
Bardzo dobrze spisała się Jolanta Guzik, 
która w rywalizacji 58 zawodniczek zdoby
ła srebrny medal. Jej koleżanka Dominika 
Gorczyca zajęła 15 miejsce.
W turnieju mężczyzn, w którym udział wzięło 
198 osób najlepiej grali: Adrian Wiśniewski 
(14 miejsce), Michał Tworuszka (16), Piotr 
Stefanek (36), Michał Kunicki (52).
Po pierwszym dniu zawodów nasza Uczelnia 
zajmowała 2 miejsce w klasyfikacji wszystkich 
Uczelni w kraju. W drugim i trzecim dniu za
wodów rozegrano turniej drużynowy na dy
stansie 9 rund. Partie szachowe były grane tem
pem 30 minut na zawodnika. Zespoły grały 
w składach 6-osobowych (5 mężczyzn + 1 ko
bieta). Nasza drużyna zanotowała 7 zwycięstw 
i 2 porażki, a uzyskany wynik uplasował dru
żynę na 2 miejscu w gronie 38 drużyn z całej 
Polski.
W punktacji ogólnej (wyniki indywidualne 
i drużynowe) Mistrzostw Polski Szkół Wy
ższych nasza Uczelnia zdobyła 2 medale:
- srebrny medal w Mistrzostwach Polski 
Szkół Wyższych, 37
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Politechnika Śląska -  stoją od lewej: Jolanta Guzik, Piotr Stefanek, Dominika Gorczyca, Michał Kunicki, 
Grzegorz Fudalej, Michał Flasiński, Michał Tworuszka, Adrian Wiśniewski.
Po prawej stronie stoją reprezentanci Uniwersytetu Wrocławskiego 
W pierwszym rzędzie - reprezentanci SGH Warszawa

- złoty medal w Mistrzostwach Polski Poli
technik
Tym samym akademicy udowodnili, że należą 
do ścisłej czołówki krajowej.

W. Moskwiak

•  AMP w koszykówce kobiet
W dniach od 29 kwietnia do 2 maja br., 
w Szczecinie, reprezentacja Politechniki Ślą
skiej brała udział w Akademickich Mistrzo
stwach Polski Politechnik w koszykówce 
kobiet. Tym razem w turniejowe szranki sta
nęło dziewięć drużyn -  reprezentacji wyższych 
uczelni technicznych z całej Polski. Wystarto
wało osiem politechnik (Gdańsk, Gliwice, Kra
ków, Łódź, Poznań, Szczecin, Warszawa, Wro
cław) oraz zespół AGH z Krakowa.
Zgodnie z regulaminem Akademickich Mis
trzostw Polski Politechnik eliminacje rozegra
no w dwóch grupach. Politechnika Śląska -  
w wyniku losowania -  trafiła do czterozespo- 
łowej grupy „A” wraz z Politechniką Kra
kowską -  triumfatorem turnieju z poprzedniej 
edycji, Politechniką Łódzką -  zawsze bardzo 
silną i od lat występującą w meczach finało
wych Mistrzostw Polski, zarówno w rozgryw
kach streetbasket jak i w „normalnej” koszy

kówce, będącą aktualnym wicemistrzem Pol
ski Politechnik, oraz z drużyną gospodarzy -  
Politechniką Szczecińską.
Pierwszy mecz w grupie przeciwko krakowian
kom był bardzo wyrównany i emocjonujący. 
Mistrzynie z poprzedniej edycji nie były już 
tak mocne, za to my -  jak najbardziej! Mecz 
był niezwykle zacięty, praktycznie cały czas 
grany „ na styku”, jednak dzięki konsekwent
nej grze i dużej skuteczności w rzutach za trzy 
punkty na początku czwartej kwarty krako
wianki prowadziły ośmioma punktami. Najwię
cej kłopotów sprawiała nam ich rozgrywająca, 
bardzo dobrze prowadząca grę i niesamowicie 
skuteczna zza linii 6,25m.
Czwarta kwarta należała jednak do gliwicza- 
nek. Bardzo dobra gra w obronie oraz zdecy
dowana, konsekwentna i skuteczna walka 
w ataku przy jednoczesnych czterech i trzech 
przewinieniach osobistych dwóch najlepszych 
zawodniczek z Krakowa, pozwoliły na objęcie 
prowadzenia przez Gliwice w siódmej minu
cie ostatniej części gry. Sytuacja jednak wciąż 
nie była ostatecznie wyjaśniona. Jeszcze 30 
sekund przed końcem meczu prowadziliśmy 
tylko dwoma punktami, ale to wcale nie dawa
ło pewności zwycięstwa, tym bardziej, że pił
ka pozostawała w posiadaniu drużyny z Kra



kowa. Ich akcja w ataku nie przyniosła jednak 
punktów, a za to przewinienie osobiste dało 
nam szansę powiększenia przewagi. Dwa rzu
ty wolne skutecznie wykonała Iwona Micha
lik, praktycznie zapewniając nam w ten sposób 
upragnione zwycięstwo. Ostateczny rezultat 
spotkania 57:53.
Kolejny mecz tego dnia, tym razem przeciw
ko drużynie gospodarzy -  Politechnice Szcze
cińskiej -  przyniósł nam następny sukces. 
Zwyciężyliśmy zdecydowanie i tym samym -  
po raz pierwszy od wielu lat -  kobieca repre
zentacja Politechniki Śląskiej w koszykówce 
znalazła się w pierwszej czwórce turnieju Aka
demickich Mistrzostw Polski Politechnik. 
Drugi dzień zmagań nie był już tak radosny jak 
pierwszy. Przyniósł nam dwie zdecydowane 
porażki, które jednak nie bolały aż tak mocno, 
ponieważ należały do grupy tych „zaplanowa
nych”. Potykaliśmy się ze znacznie mocniej
szymi od siebie przeciwniczkami, faworytka
mi turnieju, które później spotkały się w fina
łowym meczu o pierwsze miejsce i złoty me
dal. Rezultaty: przeciwko Politechnice Łódz
kiej 26:53, a przeciwko AGH Kraków 70:95. 
Bardziej niż na wynikach tych meczów, kon
centrowaliśmy się na taktyce i strategii przy
gotowania drużyny do meczu o brąz...
Trzeci i ostatni dzień rozgrywek, upływał nam 
od samego rana pod znakiem spotkania o trze
cie miejsce. Mecz przeciwko Politechnice War
szawskiej zapowiadał się bardzo interesująco, 
ponieważ naprzeciwko siebie stanęły zespoły 
o bardzo wyrównanych możliwościach. War
szawianki miały pewną przewagę fizyczną pod 
koszem, ale za to my dysponowaliśmy „dłuższą 
ławką” i większą ilością zawodniczek obwo
dowych, nieźle radzących sobie w szybkim ata
ku i dodatkowo bardzo groźnych w rzutach 
z dystansu. Po bardzo dobrych dwóch pierw
szych kwartach pełnych zaciętej, wyrównanej 
walki o każdą piłkę i każdy punkt, wynik me
czu wciąż oscylował wokół remisu. Niestety na 
samym początku trzeciej kwarty' coś poważnie 
zacięło się w naszej grze. Najpierw warsza
wianki szybko zdobyły 10 punktów a potem 
my, mimo opanowania sytuacji w obronie, 
kompletnie przestaliśmy trafiać do kosza. 
W miarę upływu czasu nasze poczynania ofen
sywne stawały się bardziej nerwowe -  zbyt 
szybko, bez odpowiedniego przygotowania ak
cji rzutowej i zabezpieczenia zbiórki na wypa
dek niecelnego rzutu, podejmowaliśmy próby 
zdobywania punktów. Po pewnym czasie sytu
acja wróciła do normy i zaczęliśmy nawet po
wolutku odrabiać straty jednak przeciwnicz
kom (niestety dla nas) nie udzieliła się nasza

rzutowa niemoc... Grały spokojnie i popraw
nie, a nam w pewnym momencie chyba już po 
prostu trochę zabrakło sił... Mimo ogólnie do
brej postawy zespołu i nienajgorszej jeszcze 
czwartej kwarty (przegranej tylko pięcioma 
punktami) cały mecz przegraliśmy 45:63 
i w turnieju zajęliśmy czwarte miejsce. 
Oczywiście można być niezadowolonym 
i żałować, że nie przywieźliśmy medalu -  
w końcu powszechnie mówi się, że czwarte 
miejsce to najgorsze ze wszystkich, bo o krok 
od podium... Jednak dla naszego zespołu, od 
lat powoli podnoszącego się z prawie komplet
nego niebytu, to ogromny sukces. Zaczęło się 
w 2002 roku od siódmego miejsca w AMPP 
w streetbaskecie w Łodzi, potem było piąte 
miejsce w „normalnej” koszykówce (dwa lata 
temu w Częstochowie), aż wreszcie teraz 
w Szczecinie znaleźliśmy się w „czwórce”. Dla 
gliwickiej koszykówki kobiecej to pierwszy 
taki sukces od wielu już lat. W dodatku nie 
wiadomo co będzie za dwa lata, ponieważ już 
w tym roku opuszczą naszą politechnikę i co 
za tym idzie, także zespół, zawodniczki stano
wiące o jego sile. Następne odejścia będą 
w kolejnym roku akademickim. Jeśli na stu
diach nie pojawią się dobre koszykarki to może 
się okazać, że tegoroczny sukces znowu będzie 
ostatnim na kolejne długie lata...
Zespół Politechniki Śląskiej na Akademickich 
Mistrzostwach Polski Politechnik w koszyków
ce kobiet w Szczecinie tworzyły: Alicja Bies 
(Ch), Anna Górka (MT), Marta Grzesiok (MF), 
Anna Kalata (IŚiE), Anna Lebecka (OiZ), Rok
sana Lewandowska, Iwona Michalik (Ch), Bar
bara Sabat (El), Aleksandra Schmidt (OiZ), 
Magdalena Sikora (Arch), Agata Stańczyk 
(Ch), Katarzyna Ujma-Wąsowicz (adiunkt na 
Wydziale Architektury).
Trenerem zespołu jest mgr Patryk Niczke -  
wykładowca w Ośrodku Sportu.
Na szczególne wyróżnienie, słowa uznania 
i podziękowania za sympatyczną i jakże 
owocną współpracę z zespołem zasługuje -  jak 
mało kto -  kapitan naszej reprezentacji Aga
ta Stańczyk. Jak na kapitana przystało, w każ
dym rozegranym meczu stanowiła o sile dru
żyny. Zawsze oddana zespołowi, niesamowicie 
waleczna i ofiarna, dawała nam najwięcej 
punktów bez względu na to czy pozostawała 
na parkiecie przez cały mecz czy tylko parę 
minut. Niestety dla nas, Agata wkrótce kończy 
już studia i będzie ją  bardzo trudno zastąpić... 
Za cały ten turniej oraz wszystkie inne turnie
je i pojedyncze mecze jakie z nami i dla nas 
zagrałaś -  dziękujemy!

P. Niczke
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05 • DART - finał AMŚ1.

27 kwietnia br. w Klubie Studenckim „Spira
la” odbył się II Turniej AMŚ1. w darcie. Or
ganizatorem finałowych rozgrywek tym razem 
był Ośrodek Sportu Politechniki Śląskiej oraz 
Organizacja Środowiskowa AZS z Katowic 
(fundator okazałych pucharów). Frekwencja 
dopisała, w zawodach wystartowało 28 zawod
ników z siedmiu śląskich uczelni (podobna 
ilość zawodników wzięła udział w pierwszych 
zawodach zorganizowanych w Bytomiu 
24.11.04r. -  26 osób z ośmiu uczelni). 
Politechnikę Śląską reprezentowała rekordowa 
liczba 13 zawodników, czyli blisko połowa 
wszystkich startujących. Jak się potem okaza
ło, pechowa 13 przyniosła szczęście naszym 
reprezentantom. Zawody zdecydowanie wygra
li, a na dodatek punkty zdobyte w tym turnie
ju  pozwoliły Politechnice zająć I miejsce 
w klasyfikacji generalnej (pomimo niekorzyst
nej trzeciej lokaty po I turnieju). Przebieg za
wodów był emocjonujący. O tym, jak trudna 
była to walka, świadczyć może czas trwania za
wodów -  z relacji nauczycieli czuwających nad 
przebiegiem rywalizacji (mgr Maria Domoń 
oraz mgr Joanna Borysławska) wynika, że za
cięty bój toczył się od 15.00 do 22.00! 
Indywidualnym zwycięzcą gliwickiego turnie
ju, tak samo zresztą jak pierwszego, został 
Krzysztof Kciuk (AEil, III Inf.) z Politechni
ki Śląskiej.
W pierwszej dziesiątce znaleźli się również 
inni studenci naszej Uczelni: Karol Mikołajew
ski (4 m.), Wojciech Krętek (6 m.), Bartłomiej 
Mól (9 m.) oraz Jacek Szczepara (10 m.).
W generalnej klasyfikacji po dwóch turniejach 
prowadzi zdecydowanie Politechnika Śląska 
(289 p.) przed AWF Katowice (139 p.) i WSEA 
Bytom (79 p.).

W. Moskwiak

• MPSzW w aerobiku sportowym
W dniach 2 1 - 2 3  kwietnia w Gdańsku w hali 
widowiskowo sportowej AWF odbyły się V już 
Mistrzostwa Polski Szkół Wyższych w aerobi
ku sportowym. Uczestniczyło w nich 26 Uczel
ni z całej Polski wystawiających swych zawod
ników w kategoriach: jedynki żeńskie, jedyn
ki męskie, pary i trójki.
Naszą Uczelnię reprezentował zespół: jedyn
ka kobiet -  Natalia Szewczuk, para - Małgo
rzata Pawlak i Robert Kłosek; trójka -  Karoli
na Skoczeń, Matylda Mika i Anna Marszałek. 
Nowością wprowadzoną w tej edycji była moż
liwość wystawienia przez uczelnię po kilku za
wodników i zespołów w poszczególnych kate
goriach. Pomysł ten nie wyszedł na dobre ca

łej imprezie ponieważ tzw. oficjalna rozgrzew
ka, będąca pierwszym kontaktem i konfron
tacją zawodników i zespołów ze sceną oraz 
komisją sędziowską (która wystawia już pierw
sze, ogólne, nieoficjalne noty) trwała prawie 
całe dwa dni. Potem dopiero odbyły się elimi
nacje i wreszcie finały, w których o zwycię
stwo walczyły najlepsze zespoły i zawodnicy. 
Najwięcej zgłosiło się jedynek żeńskich -  36 
oraz trójek -  42. Mniej było dwójek oraz je
dynek męskich; pierwszych było 11, a drugich 
8. Gościnnie wystąpili zawodnicy z Ukrainy 
(jedynka męska i para), którzy zaprezentowali 
poziom mistrzowski. Nic dziwnego, bowiem 
trenują aerobik sportowy od kilku lat, biorąc 
udział w wielu zawodach, w tym w Mistrzo
stwach Europy. W Gdańsku wystąpili poza 
konkursem, zdobywając najwyższe noty. 
Najwyższy poziom przedstawiali zawodnicy 
AWF oraz osoby z innych uczelni, trenujące 
obecnie lub w przeszłości gimnastykę lub akro- 
batykę sportową, które to dyscypliny stwarzają 
najlepsze warunki i podwaliny do uprawiania 
aerobiku sportowego.
Nasi reprezentanci przedstawiali bardzo zróż
nicowany poziom: dwójkę stanowili byli tan
cerze, co stawiało ich w czołówce, jeżeli cho
dzi o możliwości ruchowe i dynamikę óraz eks
presję wykonania, niestety trochę słabsza była 
ich siła oraz gibkość; jedynka prezentowała za
równo świetną gibkość jak i siłę, wykazując się 
jednocześnie dosyć dobrą skocznością, może 
trochę brakowało czystości wykonania; wresz
cie trójka -  wrażenie i nota artystyczna wyso
ka, słabsza nieco wartość techniczna prezento
wanych elementów. Wszyscy nasi zawodnicy 
z aerobikiem sportowym zetknęli się dopiero 
niedawno, jednak świetnie dali sobie radę, po
mimo -  niestety zwłaszcza w przypadku jedyn
ki kobiet -  nierzetelnej oceny sędziów.
Sam aerobik sportowy jest stosunkowo młodą 
dyscypliną m ającą swe korzenie właśnie 
w gimnastyce, tańcu oraz aerobiku rekreacyj
nym. Specjalnie opracowany regulamin za
strzega, by układy choreograficzne prezento
wane przez zawodników miały czysto „aerobi- 
kowy” charakter (nad czym zresztą czuwać ma 
sędzia „aerobikowy”). Wszelkie nazbyt tanecz
ne czy gimnastyczne ruchy są źle widziane 
i, co ważniejsze, źle punktowane.
Układ zawiera ćwiczenia z grupy siły statycz
nej (różnorodne pompki i podpory), siły dyna
micznej (skoki i pady) oraz gibkości (szpaga
ty). Oceniana jest jego wartość techniczna na 
podstawie trudności i czystości wykonania po
szczególnych elementów oraz artystyczna -  
czyli tzw. wrażenie ogólne, w którym to poję



ciu zawiera się wykorzystanie planszy w róż
nych płaszczyznach, treść układu, synchroni
zacja zawodników w przypadku zespołów, czy 
wreszcie strój i wygląd zawodników.
To wszystko są założenia, w rzeczywistości 
jednak ocena wystawiana przez sędziów jest 
czysto subiektywną, niewymierną wartością, 
często bardzo różną w przypadku innych sę
dziów, stawiającą aerobik sportowy w grupie 
dyscyplin niewymiernych, więc dyskusyjnych. 
Jeżeli zespół sędziowski ma możliwość częste
go sprawdzania swych możliwości -  jak to jest 
w wielu krajach zarówno Europy jak i innych 
kontynentów, gdzie zawody w tej dyscyplinie 
rozgrywane są zdecydowanie częściej niż 
w Polsce -  jego praca i ocena jest bardziej pro
fesjonalna.
System szkolenia zawodników zorganizowany 
jest przez czuwające nad rozwojem aerobiku 
sportowego Federacje już na szczeblu szkolnic
twa niższego w wieku wczesno-dziecięcym, co 
daje możliwości wcześniejszej i lepszej specja
lizacji. Póki w naszym kraju brak będzie fede
racji szkolącej zarówno profesjonalnych sę
dziów, trenerów jak i zawodników, a zawody 
rozgrywane będą tak jak do tej pory i w syste
mie dwuletnim, nie mamy co mówić o powa
dze i rozwoju dyscypliny jaką jest aerobik 
sportowy. Żal tylko młodych ludzi, którzy z ta
kim zapałem i zawierzeniem w pracę sztabu 
sędziów oddają swój czas i zaangażowanie po 
to, by doświadczyć potem tak często, niestety, 
wielu rozczarowań. Ale widać taka to już ta na
sza polska rzeczywistość; pozostaje mieć na
dzieję, że może kiedyś jednak to się zmieni.

E. Flach
(mgr Ewa Flach jest trenerem i opiekunem sek
cji; jest też sędzią aerobiku sportowego FISAF)

• Mistrzostwa Politechnik 
w tenisie stołowym
Dzielnie walczyły nasze drużyny w Mistrzo
stwach Polski Politechnik w Rzeszowie, 
w dniach 29.04-2.05.2005 r.
Drużyna kobieca wystąpiła w składzie: Anna 
Minkus (OiZ, st. podyplomowe), Aneta Doniec 
(GiG, studia doktoranckie), Marta Krzywda 
(IŚiE), Wirginia Czyżyk (MF). W skład druży
ny męskiej weszli: Karol Szotek (AEil), Bar
tosz Kwodawski (AEil), Tomasz Pisarczyk 
(GiG). W ostatniej chwili ze składu wypadł 
z powodów zdrowotnych Marek Kądziela 
i drużyna męska wystąpiła w 3-osobowym 
składzie, bez możliwości wykorzystania za
wodnika rezerwowego.
Po piątkowej weryfikacji i losowaniu, kiedy 
decydował się podział na grupy, w sobotę od 
godz. 9.00 rozpoczęły się rozgrywki grupowe. 
12 drużyn żeńskich i 13 męskich podzielono 
na 4 grupy. Z każdej grupy dwie najlepsze dru
żyny awansowały do fazy ćwierćfinałowej.

Nasze drużyny w meczach grupowych spisy
wały się wyśmienicie: panie wygrały z Rzeszo
wem i Białymstokiem po 4:0, a panowie 
z Łodzią i Warszawą też po 4:0 -  obie druży
ny awansowały z pierwszego miejsca w swo
ich grupach.
W niedzielę rozpoczęły się mecze ćwierćfina
łowe. Pechowe losowanie „drabinki” turnieju 
kobiet sprawiło, że nasza żeńska drużyna spo
tkała się z faworyzowaną drużyną AGH Kra
ków, w składzie której występowały zawod
niczki I-ligowe. Mecz rozpoczął się źle -  prze
grywaliśmy 1:3, gdy do stołu podeszły Marta 
Krzywda i ogólna faworytka M. Łańka z Kra
kowa. Po pasjonującej, nerwowej, ale szczęśli
wej grze Marta wygrała z przeciwniczką i od
wróciła losy spotkania. Dwa kolejne zwycię
stwa dały nam wynik 4:3 i awans do strefy me
dalowej. Potem trudny mecz z odwiecznymi 
rywalkami z Politechniki Gdańskiej, wygrany 
4:3, w którym pomimo naszego prowadzenia 
2:0 przeciwniczki wygrały 3 następne pojedyn
ki. Ale 2 ostatnie gry należały do naszych 
dziewczyn. Wywalczone zwycięstwo i awans 
do finału. W finale mecz na wysokim pozio
mie: równe, twarde pojedynki, zwycięstwo 4:2 
z reprezentacją Politechniki Poznańskiej -  
i dziewczyny po raz pierwszy wygrywają 
Mistrzostwa Polski Politechnik. Nasi męż
czyźni wygrali bardzo pewnie, zdecydowanie, 
prezentując efektowny i skuteczny tenis stoło
wy. Zwycięstwo w ćwierćfinale z Politechniką 
Poznańską 4:1, w półfinale z AGH Kraków 4:0 
i w finale z Politechniką Gdańską 4:1 potwier
dziły naszą dominację. Należy dodać, że 
w każdej drużynie, z którą wygrywaliśmy, wy
stępowali wysoko notowani zawodnicy I-ligo- 
wi. Karol Szotek, Bartek Kwodawski i Tomek 
Pisarczyk -  trzeci raz z rzędu Mistrzami 
Polski Politechnik. Gratulacje i podziękowa
nia za kilka lat występów w reprezentacji Po
litechniki Śląskiej, za wspaniałą grę i mnóstwo 
tytułów i medali.

P. Żemła

•  Szachy -  sukces Magdy
W dnich 28.04-6.05 w Janowie Lubelskim ro
zegrano finał Mistrzostw Polski Juniorów do 
lat 14 w ramach XI Ogólnopolskiej Olimpia
dy Młodzieży w sportach halowych.
W grupie 46 dziewcząt nasza zawodniczka 
Magdalena Krasnodębska zdobyła srebrny 
medal. Ten sukces dał jej powołanie do kadry 
narodowej juniorów i powołanie do reprezen
tacji na Mistrzostwach Świata, które odbędą się 
w dniach 18-31 lipca w Belfort (Francja). Ma 
ona również zapewniony awans do przyszło
rocznych Mistrzostw Polski Juniorów.
Dobrze spisali się również pozostali nasi za
wodnicy:
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05 - Jakub Dudys zajął wśród 46 chłopców 8 miej

sce i zakwalifikował się do finałów Mistrzostw 
Polski na rok 2006;
- Krzysztof Podmagórski zajął 40 miejsce;
- Natalia Szczurek zajęła 25 miejsce i uzyska
ła awans do półfinałów MP Juniorów na rok 
2006.
Te wyniki uplasowały nasz Klub na 3 miejscu 
w klasyfikacji 62 klubów z całej Polski. 
Trenerem naszych zawodników na Olimpiadzie 
był Aleksander Kachur, zaś szkoleniem w klu
bie i przygotowaniem do zawodów zajmuje się 
na co dzień Roman Kaula.

J. Kocela

•  Wydział MT znów mistrzem ULP
W tegorocznych rozgrywkach Uczelnianej Ligi 
Profesorów (ULP) Politechniki Śląskiej w pił
ce nożnej po raz trzeci zwyciężyła reprezenta
cja Wydziału Mechaniczno-Technologicznego 
w składzie: prof. dr hab. inż. Eugeniusz Świ- 
toński, dr hab. inż. prof. Pol. Śl. Piotr Gendarz, 
dr hab. inż. prof. Pol. Śl. Arkadiusz Mężyk, 
dr inż. Adam Grajcar, dr inż. Jacek Górka, 
dr inż. Waldemar Kwaśny, dr inż. Krzysztof 
Lukaszkowicz, dr inż. Marek Opielą, dr inż.

Daniel Pakuła, dr inż. Jacek Trzaska, dr inż. 
Adam Zarychta. Drugie miejsce zajęła druży
na Wydziału Elektrycznego i to właśnie ona w 
Dzień Sportu będzie bronić honoru w meczu 
ze zwycięzcą Uczelnianej Ligi Studenckiej -  
studentami Wydziału Elektrycznego (zawodni
cy MT niestety mają pilny wyjazd). Rozgryw
ki profesorów odbywały się w Hali OSiR w 
środowo-piątkowe popołudnia i trwały już od 
października 2004 roku. Profesorzy wykazali 
się dobrą kondycją, bowiem mecze rozgrywa
ne były 2'15 minut „każdy z każdym”. W tym 
roku do rozgrywek ULP zgłosiło się tylko 8 
drużyn, Wydziały: Chemiczny, Budownictwa, 
Inżynierii Materiałowej i Metalurgii oraz Ar
chitektury nie wzięły udziału w turnieju. 
Turniej Uczelnianej Ligi Studentów (ULS) 
trwał jeden dzień i cieszył się małym zainte
resowaniem wśród studentów -  zgłosiły się 
bowiem reprezentacje tylko trzech Wydziałów: 
Elektrycznego, Budownictwa oraz Inżynierii 
Środowiska i Energetyki. Powyższa kolejność 
nie jest przypadkowa, ponieważ tak właśnie się 
zakończyły tegoroczne rozgrywki. W przeci
wieństwie do profesorów studenci swoje me
cze rozgrywali na boisku asfaltowym.

Ł. Rabczak

Szanowni Czytelnicy,
Przez dwa i pół roku miałem przyjemność redagować nasz biuletyn. Starałem się robić to z  myślą 
o interesie naszej Uczelni, ku pożytkowi i przyjemności Czytelników. Nie zawsze rezultat odpo
wiadał intencjom, ale zazwyczaj spotykałem się z wyrozumiałością tych, którzy oceniali moją 
pracę -  za tę wyrozumiałość serdecznie im dziękuję.
Dziękuję także wszystkim stałym współpracownikom (a właściwie Paniom, które nigdy mnie nie 
zawiodły) dostarczającym materiały do stałych rubryk oraz wszystkim Korespondentom, którzy 
wzbogacali kolejne numery tekstami i fotografiami.
Również Zakładowi Graficznemu Politechniki Śląskiej dziękuję za bezawaryjne i twórcze współ
działanie.
To była satysfakcjonująca, a zarazem pouczająca przygoda! Następcom, którzy będą redagowa
li kolejne numery życzę, aby ich rezultaty były lepsze, a satysfakcja nie mniejsza.

Bogusław Szewc
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Przed koncertem wielkanocnym Artystom  podziękowano kwiatami

XI Sympozjum „Podstawowe Problemy Energoelektroniki i Elektromechaniki”
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Na sto le świątecznym kró lu je  baranekNa sali obrad

Przy świątecznym stole Wspólne zdjęcie pod  DW Grań



Fizyka oświeciła Gliwic<

Chętnych do zabawy w przekazywanie 
światła nie brakuje

Pirotechnik podłącza wyrzutnie sztucz- Im prezę na scenie prowadzi Roma 
nych ogni do pulpitu sterowniczego Bukowski


